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3 Friday, May 7, 1976 

4 ...... 
:"'\ .· 

5 U United States Senate, 

6 Select· Committee to study Governmental 

.\ 7 :pperat!ons wi.th Respect to 

·:: - 8 Intelligence Activities, 

"'=" 
9 h'ashington, D~ c. 

0 10 The Committee met, pursuant to notice, at 10:28 o'clod: 

"'< 11 a.m.~ in· Room 608, The Carroll Arms Hotel, the Honorable 
J , 
< • 12 Richard S. Schweik.er picsiding. 

• • a • < 13 Present: Senator Schweiker (presiding)6 

• 
0 l4 Staff: Jim Johnston and Paul Wallach, Professional 

-D Staff Hembers. 15 ....... 
16 

17 

18 
~ 

0 
0 
0 • 19 

" 0 

" 20 
• • ' " ; 
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2 Senator Sdiweiker. stand and raise your right 

3 hand, please. 

4 Do you solemnly swear the testimony you. are about to give 

5 is the truth, the whole truth, and nothing but the truth·, so 

6 help you God7 

7 Mr. Scelso. I do. 

8 Senator Schweiker. Be seated. 

9 Mr. Johnston. Mr. Scelso, you are here today testifying 

10 under an alias, is that correct? 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 
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Mr. Scelso. That 

Mr. Johnston. And we executed prior to going on the 

a·form where the Agency keep~ your true identity on record 
' . . ' . . . ,·'. 

·.'.''· . •' 
there. our records .will just reflect your alias. 

·. . ·"·· ··~·, -~;x .. ·.):•;:- .... 
Mr. scelso. That is my::Widerstandin9• 

Mr. Johnston. And your fu11'a1ias is what? 

Mr. Scelso. John Scelso, S-c-e-1-s-o. 

Mr. Johnston. And you understand that you have the right· 

to counsel. 

Mr. Scelso. Yes, I do. 

Mr. Johnston. And you are appearin<J ht!re voluntarily 

without counsel. 

Hr. Scelso. I am. 

}rr. Johnston. Y~u also understand that at any time if you 

desire counsel, you can cease answering questions and ask to 

consult with counsel. 

Hr. Scelso. That I understand, yes. 

Mr. Johnston. AnCi you understand thdt in the course o:." 

ti1is invest.igatio~l you have all your <.:OIJSt.itutionul rights, i ~ 

you desire to avail yourself of them. 

Hr. Scelso. Very well, thank you. 

Hr.· h'a.llac:i.. .Just one more thiny. This transcri;;...t ~i.~:;.. 

WI.! are taking will bt.! a clas.sified document. It will be 

available at Committee offices for your review. it will 0(...''- J;·.· 
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2 before you leave, 
··~ 

;s within a day or two for your review here. 

4 Senator Schweiker •. If you desire. 

Mr. Scelso. I would, like to review it. -::(: .. 

Mr. Johnston. 
. ·,._-,. -.~-,-.-' -~-';,- ' . . . "1:'::~:· ' . 

Now, '·you ·are retired from the Agency, 

7 correct? 

'~~;[_"--
8 Mr. Scelso. Yes. 

·-
~ 

9 Mr. Johnston. And you are retired under cover. 

0 10 Mr. Scelso. Yes. 

'q'" 
11 Mr. Johnston. So I will not ask your present address. 

J • < 

tt· • • 
0 • < 

12 

13 

As you know, the purpose of the inquir}' today is the 

Committee is looking into the investigation of the. assassina:.:io: 

• 
0 14 of President Kennedy, and in the course of that, your name 

..0 
15 carne up as being involved in the CIA's investigation. 

r-.. 
16 Would you state your capacity with the CIA in November 01 

17 1963? 

18 t-tr. Scelso. I Was at that time the Chief of Branch. 3 o:· 
~ 

g 
0 
~ 19 the Western Hemisphere Division of the Dt>i•. the Clandest.in..:! 

u 
ci 

" 20 Services, .1nd had under me ;·iexico anri tht.: oc:H.:r Centr.:1l ,~\!:,.:·· 
0 

i' 

~ 21 
states, down to and including ?.1nama. 

.; 
~ 22 Mt:. Johnston. And to who;;; "''ere you restJonsiblc? 

i 
~ 23 

:-;r. Scclso. I was respu:1sible· to th.: C!1icf of th.Jt 

• ~ 
~ 
• 

24 
Division . 

25 Mr. Johnston. And that was? 
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Mr. Johnston. ~nd Mr. King in turn answered to the ODP. 

Mr. scelso. The DDP was Mr. Helms. 

I might add that all, Statements I make in this matter 

are based on purely my ~emory,, because 
. . . . 

contact with the O,swald inves,tlgation, 

....... 
I had little or no 

. ~;;.?:-.: .,.·;:,!·~ 
the Ken,nedy inv'estiga tio 

7 after the end of 1963, and I have not reviewed any records at 

a all except the few documents which you showed me this morning. 

9 Senator Schweiker. Was this because of a ,transfer of 

10 duty or assignment or what? 

11 Mr. Scelso. lt was because the investigation was turne:J 

12 over to another staff in the Age:1cy, to the Counterintelligc-.>2--· 

13 Staff. I can explain why it was turned over in much more 

14 detail if you'd like. 

15 Senator Schweiker. Well, ~aybe briefly, if you would. 

16 Mr. Scelso. I was put in charge of the investigation 1~ 

17 the first place because of the fact that Lee Harvey Oswald 

18 had been in Hexico, and the foreic;n cntanylemcnts seemed to 

19 ·center there. Also, I was vut i11 charge of it because I na'. 

20 

21 conducted .1nd been in charge of several very irr.portant maj:.:;<· 

22 iuvcsr.,igations. ProLably the r.,ost 

23 

24 
I think Mr. 

25 
Helms f~lt, and he told tne personally that he gave me the jJ;.. 
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2 be concealed. 

3 ~k~ Johnston. Now, let me ask you. Mr. Rocca, who follcw·Q 

4 you with the Kennedy case, dates his .involvement as about Janua y 

li 23rd, 1964. 

6 Mr. Scelso. That is possible. The.turning point came 

'I when I finished an initial report on the case and distributed 

8 it to the people who were concerned within the Agency. 
' 
"< 

- 9 Mr. Johnston. How large was that report?. 

-.::-
10 Nr. Scelso. Oh, it might have been 20 pages long,.·and 

0 

'tl' 11 summarized all of the things Which we had discovered abrbad. 
J , 
< • 12 Just at the time that this report ..... as being finished and w.Js -· • • • 

0 < • 
1 3 being circulated, Mr. Nichofas Katzenbdch no":.i·~:..ee the :~sc;: __ 

c- 1 4 that the FDI or Department of Justice report on the case was 

...0 15 finished, and invited the AgenCy to send representatives-·to 

..... 
16 read it in his office. 

17 I went over -- M.r. Helms asSigned me and o:1e other 

18 gentleD.an to go read.it~ 

" 0 
0 

~ 19 Hr. Johnston. Who was the otl)C!." man? 

u 
0 

" 20 
~ • 21 Stai£ . 

i! 
~ 
.,; 22 :-Jc went to J>.lr. i<a.tzenb.J.ch's of:ic~ in the UepJ.rtme:1t of 

i 
~ 23 

Justice .Jnd read this very thick !"'c,;..><Jrt. For the first tifi".c, 

• ~ 
2 
• 

24 
I learned a myriad of vital facts about Oswald 1 s background 

I 

25 
which .atJparently the FBI had known throughout the initial 
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2 I would like to add that in the initial.phase of the 

3 investigation, when I was commissioned with the job, Mr. Helms 

4 called me and Mr. Karamessines and Mr. Angleton and a number of 

others into his office ·:and.· toUf them in the cleares~~\.;rms 5 

6 

. . . ,.., 

possible that I was to be in ~barge of the inve~t.ig~tion, that 

7 no one in the Agency was to have any conversations with anyone 

8 outside the Agency, including the Warren Commission and the 

9 Federal Bureau of Investigation, concerning the Kennedy assassi 

10 nation without my being presen~~ I was to be told and given· ;;:,_a 

11 opportunity to go to everything • 

12 I did talk to members of the Warren Cor.-.mission.. I an 

13 certain,· although l cannot prove it, that Mr. Angleton thro'.l~J;:..:.: . ._ 

14 the entire ):Jeriod discussed the Kennedy assassination regul3rl·
1
• 

15 \oo.·i::h l:'BI representatives,. never notifi~d me of any of these 

16 meetings, anO never passed on to me any of the information e· .. 1 \: 

1? he yained in these meetings. 

18 The Bureau did send us, during this initial period --

19 Senator SChweiker. Nov:, wait a minute. 

20 \\'hut period of time is this· :tou a.::c ~aying? 

21 Mr. Sct:lso. ·This is the perioU oi time --

22 Sena.t..:or Schweiker.. Whe:1 you were in charge of it? 

23 ;·ir. Scelso. \'/hen I was in ch,1.cge of the invcstigatiu:<. 

24 Senator Schweiker. What would have been his role or 

25 reason to do that.·at that time? 
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Counterintelligence 

FBI representative, the liaison officer to us, Mr~ Sam Papich. 

These meetings were held iu Mr. Angleton,'s office. 

The FBI did send us hundreds.of reports oh miscellaneous 

people during this peil~d, incist of whom wer;; by,,~~e. v~'iy nature 

of things not even involved in the case, but reading Katzenbach 

report I for the first time learned that the FBI was in 

possession of diary-like material which Oswald had had in his 

possession and was found after the assassinatione 

I learned for.the first time that Oswald was the man wile> 

had taken a pot shot at General Edwin \'w'alker, two key facts :i 1: 

the errc:.ire case. All the ballistic evidence was there, anJ 

countless other pieces of information. :~·one of this had CVI.!r 

been passed to us . 

Senator Schweiker. What timeframe was that that you saw 

this report, roughly? 

Mr. Scelso. I saw che report as soon as it was finishc.;, 

a_ccorO.ing -to l·~e Katzenbach, and my recollection was that lL 

was .:u:oUI1d Cnristmas of 1963. 

your initial report or: not.? 

e~erythin<; we had learned up to that. tH.&C • It was not ~o ::: ... 

a final report. It was""' an initial report. 
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Mr. Wallach. Do you remembe·r if it was a two-volume 

report? 

Mr. Scelso. No, it was about 20 pages long. 
.. 

6 Mr. Wallach; ·x~m sorry. . _,.·I_Was asking about 

Mr. Scelso. The 
. ·.- . . ;~ . :.: :"t..: ' 

have FBI report rriay. .been two volwnes. l 

7 can only recall one, but it may have been a volume of exhibits 

8 or something like that. 

9 Mr. Wallach. And your report was a 20 page report? 

10 Senator Schweiker. Twenty page? I don 1 t think we'Ve 

11 
seen it. 

12 ~~. Scelso. A 20 page report. 

Mrw Wallach. Copies to whom? 

14 Mr. Scelso. Copies to Nr- Helms, Mr. Angleton, 1 think 

15 

16 
Division, and possibly others, possibly to the Director. 

17 
Hr. h'allach. h'as there a title? 

18 
Nr. Scelso. It summarized -- there was nothing in thac 

19 
report which was not in the material that you have. 

20 

21 
significant in the report in retros?ect ti1at s~1c~s out now 

22 
in vi~w of what ..,_.e knO\.,' now that might be helpful to us? 

23 
!-1r. Scelso. :iothing, noti'.ing. In fact, mUch, much ;::o!.··-

is now known tha:1 I was able to put in that report, obvio:.!:i:.· 

25 
Senator Schweiker. Did that deal with Nexico City, o:-
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2 Mr. Scelso. summary of the M~~ico City 

situation --

Senator Schweiker. ':,Did it deal with his aativity in the 

6 Sovie't Union? 

6 Mr. Scelso., ''No. 

7 because we knew next to nothing about it. See, we had, in our 

possession -- I had in my poss.ession at that time only the 8 

9 fragmentary information which we had gotten at the time from 

10 the Navy Department when it was realized that Oswald had 

11 

12 Senator SChweiker9 Did the repo.rt deal, for example, 

13 witn the polygraph test that was given to Alvarado? 

14 ~~~ Scelso. Yes, I think so, yes. 

15 Senator Schv;eiker. The person who alleged that there ... :as 

16 a S65UO payoff? 

17 Nr~ Scelso. Yes,· yes, I am sure it mentioned that* Il 

18 r.aenc.ioned the Alvarado case. 'ifuether it mentioned the fact. 

19 tn~t he had been polygraph~d, : don't recall. 

20 Selia tor Schweiker. Was he, Oo you recall, was he 

21 polygrapiled ecco:-ding ·to your r~col.lection? 

22 :'-ir. Scelso. He v:a!;:l defL-:itely polygraphed by a poly';j.:-...: .... 

23 
operator by t:Oc Offic~ of SecL::-ity of our ox-ganization. 

24 
SenJ.tor sc;yweiker. The Office of Security of --

25 
Nr. Scelea. Of the Centx:a.!. Intelligence Agency. 
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2 Mr. Scelso. Yes. 

3 Senator Schweiker. ·In Mexico City, 

4 Mr. Scelso.· In Mexico ·city. 

5 Senator Schweiker.· .And were the results·; acccrdlng to the 
' -_,_. _:··.::: i:::·. - .. , 

6 best of your recollection;"". ·conclusive or net?.· 

7 Mr .. Scelso." THe resUlts were unclear. 

8 · Senator Schweiker •. Were what? 

9 Mr. Scelso. Unclear. 

10 I might add, Senator, that I was the first polygraph 

11 operator in the Central Intelligence Agency, and that I knew 

and Still probably do know a great deal a_bout the polygrap:-, . 

13 Our Office of Security took over the polygraph business 

14 seve:::-al years after I got into it and tooi.kit over exclusive!_;. 

15 See, I was an operations officer in the espionage and 

16 counterespionage business, and was trained on the side as a 

17 polygravh operator8 

18 Senator SChwciker. So you were quite familiar with ::.:lot.-

19 polygraph. 

20 ;.jr. .Scelso. I wai very i~; .. iliar with i&, and I can ~c~· 

21 
you r ignt now, or~e of my beefs over the decades was that ::-t-: 

22 
Off1ce of Security never learned how to test agents, that 1.s. 

23 
clandestine personnel, satisfactorily. The Office of Sec~ri: 

haci ~ne or t .... ·o very gift€:6. ope~ators who were superb people .::~ .. : 

25 
were rapidly pror.~.oted out of the polygraph business into ver. 
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occasions during my and 

repolygraph important agent personnel who had been polygraphed 

by Office of Security men over a~d ~ver again and. had beaten 

the polygraph, and I had to ~tak~' them c)ver; imd:;'p~i;g~aph them 

and g~t them to confedss I~''ha~ie~~d .··~~. ~'~~~~,H~'f~~~asions 
in very, very major cases, and I just felt at the U.me Alvarado 

was polygraphed that the man that they sent down. there I do;-; t 

remember his name but I know him -- just bungled the job 

10 completely. 

11 Senator Schweiker4 And so when you say the results o! the 

12 polygraph test was unclear, in your mind it was unclear becau~·.: 

13 it was poorly administered? 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Mr. Scelso. Poorly administered, yes. 

Senator Schweiker ~ So you really couldn • t conclude whc~h ... , 

he was lying or telling you the truth from that. 

Mr. Scelso. From the pOlygraph,, no. The operator, r· 

believe, came out and said he really couldn't '..:.tell wh~~her t:~· 

man was telling the truth or not. 

Hr . .;ohn.ston. i . 
I 

Hr. Scelso. No. It is difficult t.o polygraph fabric ... t.c· . 1 
I 
I 

assuming, .'1.5 I did at that. time and still do, that Alvara:_!,_· j 
I 

was a fz:..brica~or. A ;>oly<;ra?h operat.or has to analyze th~ .::. I 
in front of him on the basis of its meri~s, the evidence at 

hand. The poly<.Jraph is only an interrogation aid. It is :w~ 
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2 who was trained by Leonard Keeler, the inventor and.developer 

3 o; the polygraph. Most of the others, I think, were trained 

5 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

l4 

15 

16 

17 

by a bunch of charlatans who succeeded him. our Security peopl 

just did not know how to polygraph fabricators, and r· could 

explain to you why they ·didn't and how you should polygraph 

fabricators. 

Senator Schweiker. Well, let me ask a more layman's 

question. 

In vieW of the polygraph test being uriclear, what kind or 

conclusion or analysis· did you put in your 20 page report a~ 

to the authenticity or not authenticity or lack of authent:ci~· 

of Alvarado's testimony? 

Nr. Scelsoe I and my staff came to the conclusion that 

Alvarado was a fabricator. 

Senator Schweiker ~ Now, why did you do that in view o: ~:> 

test being unclear? 

18 Mr. Scelso. Nell, Alvarado confessed to l-lexican autho=: t.·l 
19 later that he had fabricated this. I 
20 Sc;J.J to:- sc:1.weiker. Was any of u·u- ~,~rsonnel, CIA or 

21 Fbl, there ....-h.an he did this? 

22 Hr. Scelso. :-Jo, but we taU:ed to hi~:; later. 

23 

24 Nr. Scelso. You see, Alvarado wus a Nicaraguan infer:~ . .:.:·.::, 

25 as you know. 
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2 Mr. Scelso. I 

3 we didn't. We had never heard of Alvarado before he popped 

4 up in this case, and the Nicaraguans came to us either in 

~ Mexico City or in Nicaragua, 

6 Senator Schweiker, _' ~- and lll4ybe --
7 _this will help refresh your memory, maybe it was an FBI report 

·~- 8 saying that I thought it •aid that CIA had used him in the 
C"! 

'I:" 9 past and pe was 80 percent reliable, whatever that means. 

0 10 Mr. Johnston. Let me clear that up. The confusion is the 

.... 
11 deletions in the FBI report. The true fact was that he was 

J , 
< 

0 • • a • • • 

12 

13 

an informant for Nicaraguan intelligence", and they sL.id he 

was 80 percent reliablee Nicaraguan intelli9ance told CIA 

• 0 14 that he was 80 percent reliable~ 

..c 
r-... 15 Senator Schweiker- He was not our inft:~mant. 

16 
Hr. Johnston. He was not oUr informant. 

17 
Senator Schweiker. I'm sorry .. 

18 ~~- Scelso. Yes. 

" 0 
0 
0 

" 
19 

:'low, here again I am rely i:1g exclusi Vt:!ly on :ny recol ~.:-: · 

... 
0 

• 20 
of t:ne facts. 

• 
" ~ 21 

Senator Schweiker. Well., -...·e -...·ill rec;uest- t.he reporr..s. 

i 
w 
~ 22 

it will help us to get the gist. of what you thought. 

'i 
; 23 

!·lr. Scelso. N.lv.Jratlo was an informant. of th~ ~ica.r~i· .. = 

; • • 
2 
• 

24 
service in t-1exico working far ::ica.raguan intelligence oi~ .:...· 

25 
in :·texico City a.nc! his mission ~as to, I think., get to c.:-..::.::.:.. .. 
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e~assy and consulate, to·go'to CUba. He 

obviously had been in this building and in the courtyard of it 

because he could describe it. That was part of his mission. 

He reported regularly to his Nicaraguan case ciff1cers in 

Mexico City about what he was doing. After the KennE!dy 

assassination became news, public news, AlVarado went to his 

Nicaraguan contacts and told them .that back in october of that 

year he had been in the Cuban consulate, I believe, and had 

there seen Lee Harvey Oswald, whose picture by that time had 

been on television in Mexico, and had scon him in conversation 

with a group of people, among them a rerj-hcaded Negro, and 

had boasted that all of th~rn were too coNardly to carry out 

some mission but that he would do it. And a sum. of money was 

mentioned I don't remember the s~~ of moneye Was it 

$3000? 

Mr. Johnston. $6500. 

~r. Scelso. · $6500, something like that, sOme $3000 stuc!: 

in m)' memory. 

!Jut t:ti.ii puzzleci us u;•tll I think '"'e learned from our 

station i!1 Nexico City that Mexica~l radio stations h~c! brod(;•:.:: 

am~:mg the nu..,dreds of facts and nonfacts t~at they ...:ere fJl.!t ;..J · 

out about the ·Kennedy assassindc.ioz:, hac! 7.\entionGd O!: had :;:~··-··· 

stac.ement that oswa1d haJ been discovered to have a saving·3 

account in Texas with this a~ount o! money in it. 
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2 the fact the 

3 radio, and the fact that this Nicaraguan oourc~. Alvarado\} 

4 had not reported this incident in a~y way, shape, or form, back 

5 

6 

'l 

8 

9 

10 

.11 

12 

13 

14 

15 

16 

1? 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

25 

.......... ;,· .... ·_. .• 

d.n ·october when he had allegedly .seen this :occurrence in the 

Cuban consulate, but had only cl>~e up with thiZ·~fi~·r·the 
Kennedy assassination~. 

Senator Schweiker. In other words, he didn't report it 

to his intelligence service when it occurred. 

Mr~ Scelso. Nof he didn't. 

Mr. Johnston. Just let me clear one fact up for the 

record. His report was that he saw Oswald on· September l9t0. 

not in October . 

Mr. Scelso. Yes, something like that. 

Mr. Johnston. And 1 reviewed the record, and I just wanL 

to be clear that one of the reasons CIA had for discounting iLi~ 

story was the FBI information that Oswald was in New OrlCans c~.-. 

September 19th. 

Hr. Scelso. That's right, that•s right.· That. comes ba6: 

to m~ no;._·. 

' Hr. ;fallach. Let' 5 yo of£ the record for a minute. 

(Discussion off the record.) 

Senator Schwc~iker. Excuse me. ·Now, you were explainir.•:: 

to r.~e why ~·ou felt, in spite of the incomplete results, wh:· 

you discounted Alvara~o6 
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.. ·· ~=~'. . . 
on the day tliat Alvarado :alleged these events had taken place, 

in the early 

Semi tor· Schweiker.·· Would ··there have been any possibility 

and this is.jest s?eculation ~-.that Cuban intelligence would 

have had an inside person in the Mexican police, and if our 

personnel weren't present, played sOme games there with 

gettiny him tO reVerse his story? 

Mr. Scelso. I don't think so because I think that the 

person that interrogated him was a very 1 very senior offici.J..! 

of the Mexican ·police~ 

Senator Schweiker. In whom you would place high 

17 reliability? 

18 Mr. Scelso. Yes~ yes. A very, very senior person. I 

19 Jon' t: remember ·who· it was~ It w.:t::; .:t person that we carri,~d ·; .( 

20 

21 ····~ It was somebody very., very senior. 

22 
Sentltor_ Schweiker. So j!OU had high credibility in t:)c: 

23 
i :1~ide .source t!tel·e. 

24 
1-lr. Scelso. Yes • 

25 
Now, it is tru~ that this person that-- they didn 1

t 
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his 

story, but they did give him a pretty good Dutch uncle talking 

to. 

Senator Schweiker. Well, I would expect that. 

Mr. Scelso. Which shook him up. 

To me, in my judgment, and as an interrogator of some 

tens of thousands of German prisoners of World war· II -- and 

a lot of them were fabricators, and a polygraph operator who 

had tested some thousands of people and uncovered quite a bit 

of fabrication in the early years before we cleaned our payrul:.. 

I 
of such people, I felt that I was very confident that Alvar.-tci(J I 

nad made up the story based. on his knowledge of the appear<J:l..>.: • 

the inside appearance of the Cuban consulate in Mexico, his 

knowledge of what their employees looked like and the type v::-

people that went in and out of the place, and the fact that ht.: 

was a trained int~lligence agent)> trained i!l reporting, 

enabled him to fake up an interesting-sounding, semi-plau:Sibl·-· 

rec>ort. 

xr. Johnston. Let me go back to th~ ;:;eeting you s~i.:. 

::·ol: it.:ui with :·tr. Helms, an.i :r·~u ;1ut Hr .. \:1glet.on tllerc. 

Ciln you reca.l~ the dat.e of ~h.JL·meeti.r.~? 

Mr. Scelso. That r.J<:!e;.:.in~,; was a very short time after t::!, 

assassi natior .. 

Hr. Johnston. On the a~tcrnoon of the assassination: 

Mr. Scelso. Possibl::· it was. 
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2 next 

3 Mr. Scelso, I cannot be sure. 

5. 

7 

The· Assassination: took plac<>:~n· .!:·.Thursday? 
. -:r~:: -:>;-: .. ·<--,~:-_: .. :;_" __ ·:_._ ::-<; ..... <~:-t .. o:,':~:1--/.:<_.: -----~.(- _- .. -,·--~-' .... · _. _ 
: Mr~ •'Johnston•:';On: 't'tFr.iday,i,;:abQut.'·lr30 ·washington time. 

'Mi; ;Sc~t;~~'ii1~~~~~~i~:t~i%1~~~·'~6J;~k:~t·d~;.:, It 
. v. . . '· __ -,'f. . ' 

could have beeri tlie· next day.>; .... 

8 Mr.· Johnston. ·now about ·the 24th. was the day Oswald was 

9 assassinated. Had'that meeting. taken place before Oswald 

c was shot? ·• 
10 ..... 
11 ~1r. Scelso. Yes. 

J 
> 
' • 12 Mr .. Johnston. And you put Mr. Angleton, Mr.· Karamessincs, 
• 
0 • < 

13 anU 1'-tr. Helms at that meeting . 

• 0 Mr. Scelso.. Yes. 14 
-c 
...... 15 Mr. Johnston. Was Mr. Fitzgerald there? 

16 Do you know Desmond Fitzgerald? 

17 Mr~ Scelso. Oh, l knew him very, very well. I don't knov: 

18 what 1-lr .. Fitzgerald's position was at that time. I don't kr.(J\.;_ 

" 0 
0 
0 • 19 whether he (oo.•as then the -Chief of the \'~estern Hemisphere Di visi .:-. 
.; 
ri .. 20 or whether Colonel J. c. King .still was. 
0 .. 
' < 
i 21 Mr. Johnston. Did you know any other capacity Mr. Fit:..::~;e1· 

• ,; 22 had at that time besides being --

! 
~ 

Nr 4 Scelso. Mr. Fitzgerald, as I recall, was the Chi<.::·: 

l' • ;: 
0 

• 
24 of what we called OPC or later called the CA Staff, the CovP.,-~ 

25 Action Staff, that is the other side from espionage, and the!: 
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2 '<hen he became 

of the Western Hemisph~re Division. 

Mr. Johnston. Have you .ever heard tho words Special 

Affairs,~5~g-:, .. -.s;·:.·;,··· . , 
senator: .. schweUer> ·.:.'~'A;;,.·. ·· ·., 

6 

7 Mr. Scelso. Ye.s~ but I don't recall '<hat it meant. 

8 Mr. Johnston. Did yo~ ever associate Fitzgerald, Desmond 

,·. 

""' 9 Fitzgerald as being in charge of the Special Affairs Staff? 

c 10 Mr. Scelso. You are just asking me more than I cnn 

"' 1l 
lUlS"!cr~ I am on just completely mushy ground here~ 

" , c 
0 • • ., 0 • < 

12 

13 

Mr. Johnston. Did you know on November 22nd, or on tll..: 

day you got this assignment, November 23rd, did You know th.1·..: 

• 
0 14 

there was a special group within CIA dealing solely with CuD,~:. 

-!:) 

....... 15 
affairs? 

16 
Hr .. scelso. Oh, yes, yes, indeed I did. 

17 
But I don't remember what it was called. 

16 
Nr. Johnstone And who do you associate with that group 

19 
in that time period? f.lr. Fitzger.:1ld? 

20 
Hr. Scelso. Nell, 1 wsGociatc Mr. i.Jilliar:t Harvey "-'1-_;: 

21 
but I could be wrony. 

22 
Mr 6 Johnston. The chronology is that that would ha·.·e: '-~·;•_. 

23 
ia 1962, a.nd there was a changeover, and :•Ir. Harvey \Y'as co·:,. 

• 24 
oute 

25 
Mre Scelso. And Mr. Fitzgerald took it over? 
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2 
your 

on Cuban rna ttex·s,. who would you have qone to? 

4 Mr. Scelso. !. do.l 1 t recall, I just don't recall. 

5 Mr. Johnston. Did you.have knowledge of those people? 

6 Mr. Scelso. Oh, yes. 'I dell.lt with them'all of the time, 

7 
but I just don't remember. 

-: 
8 

Mr. Johnston. Did you know 
\"") 

...... 9 
Mr. Scelso. Yes, 

c 10 
l'tr. Johnston. Did you associate him with Cuban affairs? 

"'!" Mr. Scelso. Yes and l dealt with him on a number of 

~ , 
< 

0 • • 
~ • • < 

12 

13 

Cuban problems that affected my area, my area and Ct!ntr-al 

America, where a Cuban base in 1-liarni ran agents in my country . 

• 0 
14 

in Hexico and Central America, and there were constant little 

-c 

"' 
15 

problems about this, you know, that necessitated our talking t~ 

each other. 
16 

17 
Mr. Johnston. Well, let 1 s go back. to the meeting, tiler;, 

18 
on ~hat was prob~bly Novqmber 23rd. 

" 0 
0 
0 
~ 19 

N.r. See lso e Yes. 

" ci 

" 20 
Nr. .Johnston. Was tht:!rc Z1:1ybod:' from the Cuban Aff::1i:.:,. 

0 

" • Hr • Scelso. Not that l rec.J.ll. 
s 
i 
..r 
..; 

21 

22 
Nr • Johnston. In that !neeting. 

! • 23 
i·tr. Scelso. Not th.:tt: I recc.1ll. 

! • • 
~ 
• 

24 
1-lr. Johnston. so that although you were ordered t0 u . 

yiven charge of the investigation --
25 

TOP SECRET 



...... 

M-

!'? 

"<::" 

0 

"Q" 

J , 
< 

·~ 
• • 
0 • • • 

0 

..c 
,..... 

" 0 
0 
0 

" 
" 0 
i 
0 

~ 
' ~ 
• 
"' i 
" • ;: 
0 

• 

1 Mr. Scels·o. 

2 ~~. Johnston. So far as youlknow, that was not communica 

to the Cuban affairs people? 

4 Mr. Scelso. Oh, I am certain they knew it. 

5 Mr. Johnston. But do you directly know? 

6 Mr. Scelso. I do not recall how 
··;'-:.·::~_ · .. 

they.·leabled :it~ 

7 Senator Schweiker. Under your investigation·at that paine 

a in time, would material, for example, Oswald had a debate and· 

9 a run-in with the DRE group out of New Orleans, with Bringuier 

10 and some other people this 

11· grout-' at the ti:ne, aad they dicl ·turn some materia:.;;; 

12 of:" a debat~ over to son:eon~. 

13 Would this have come under your investigation or not? 

14 Nr. Scclso. It wou-ld have come to my attnntion4 

15 Senator Schwt!iker. IJo you recall the extent of any 

16 investigation that you did with anti-Colstro groups such as 

17 DHE or Alpha 66 that hall any beari~g ·at all on your invest1·~.:.. 

18 :-tr. Scelso. l recall thilt c·...:r :1iami st<:ation and the 

19 Office of 1 t.i1i:1~ -:he Counterintclli·J~uce St'-1..!! ..1nd the ot:. 

20 oi ::iecur;itj p.J.S::>ecl us inform.:ttiun o:1 tbis .:tnc! :;-:.1t !itcp~ ...,,~-

21 t3..~en to interrogate Cuban exi~<.' ::i-:;~rcs with -...·;,om we were 

22 

23 C•.w<.t:~ ..;roups, .:.l'h~ that .111 of :..~a_t materiu!_diJ cross my 

24 de.si>. • 

25 Senator Schw~tkcr. Did .'\ny significant material cam~ 
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report? 

Mr. Scelso. I ·don't recall snythign significant except 

general fact that Oswald had been agitating in New Orleans 

in a pro-Castro way, and· that this had excited comment and 
. . ·. 

opposition from .Cub~n 9-roups ·on the other side of the·· fence. 

Senator Schweiker. Did you know-- in this investigation. 

8 was this done under your auspices? 

9 Mr. Scelso. Yea. Nominally or actually,· nominally I. 

10 was in command of it. I sent out cables all over the world 

11 ordering steps to be taken to do .this and do that· arid uncovc r 

12 records, make inquiries, surveil people and so on in connection 

13 ""'ith this organization. 

14 Senator Schweiker* One of the things that ·came to our 

15 attention in the course of tnis investigation was a Customs 

16 agent who was detailed or has been detailed to the C!A by the 

17 na~e of DeE~tado, aut of Miami, and we understand that he, 

18 
after the assassination, was actually interviewing Cuban 

19 
exiles for any infonnation, or name checks or something or 

20 

21 
Does that name ring a ball, or would that be part of .,..n~u 

22 
you probably were sittin'g on top of at the time? 

23 
Hr. Scelso. I do.n' t recall ever having heard o~ the mat!, 

24 
und l wouldn't h~ve known his true name anyway. 

25 
Senator Schweiker. But that would have been part of witi.!'.._ --
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Senator 

Mr. Scelso. Yes. 

Mr. Johnston. Let me as)j: you, ·1:- have a cable from the 

Dire<;tor I'm sorry, from Mexico.City to Dir~ctor, dAted 
. . --·: . ::·. .-: .. : . ·-,~~·-.:··.·-:.' ... 

24 November 1963, and the Me:dco.City number 7045, . .-and_.it . . 
reports on name traces of certain people contacted by the Sovie s 

in Mexico City. 

First of all, do you specifically recall receiving that 

or seeing that cable at the time? 

{'l'he Witness reads the docW'nent.) 

Mr. Scelso. I have no recollection of ever having seen 

this cable . 

Mr~ Johnston. Is it pos~ible you saw it? 

Mrs Scelso. It is certainly possible. 

Mr~ Johnston. And according totthe distribution, would 

you have? 

Mr * Scelso. . The h'H division got two copies, which 

doesn't mean that l got a copy. It is not-- it. is slugyc~, 

the indicators at th~ top would not auto:Hat:.ically have s~·:.:.._ 

to me. As a matter of fact, Soviet Operations within t.h.._. 

i\yency were highly compartmentalized, and I frankly -- w:td i 

Alfcriev? 

.Mr. Johr.ston. He was a Pravda correspondent who 'N.l.s !.-• ·• : 

in contact with Kostikov, and that is the reason for the 
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2 My. question to you is this. Whether or not you actually 

saw it, given the fact that you were in charge of the investiga 

4 tion, what do you assume would have been done with this documen 

once it had arrived? What action was.requir~d on it? 

6 Mr. Scelso. It would have been··;,ent tcf me ·and my staff, 

7 certainly • 

8 Mr. Johnston. And then what ~ould you have done with 

9 it? 

10 Mr. Scelso. We would have analyzed it and traced the 

11 people concerned. l'had a laryc staff of analysts working 

12 for m'2. • 

13 t-lr. Johnston. ·What Irm getting to is you definitely 

14 would have traced the names in that cable? 

15 Mr. Scelso. Well,. yes, z··m pretty sure we would have. I 

16 see a 201 nwnber written here on the cable. I can't tell whici: 

17 file. 

18 Mr. Johnston. 'l'hat all comes out of the Oswald 201, 

l9 t,.,:hich may be the Kennedy assassination file. 

20 Hr. Scel"so. h'ell, this is th~ Counterintelligence i<e.::; ... ·~·. 

21 a~d Analysis staff, that is Ray Rocca's staff copy~ 

22 :-tr. Johnston. Hy guest.icn to you is arc you confidcnr:, 

2 3 given the procedures in operation at the time, that whe1~ t.:-~ .. 

24 arrived, either your staff or the Counterintelligence Stdff 

25 would have made name traces? 
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depends on how to be anything 

;; significant. 

4 Mr. Johnston. What about the name Rolando Cubela? 

Mr. Scelso. It doesn '.t ring a bell, 

6 Mr. Johnston. It doesn't ring a bell? 

7 Mr. Scelso. No. 

. ...o ........ a Mr .• Johnston. Would you be confident that that name was 

!'? 9 traced through CIA records becauSe he was in contact with -' 
c 

10 Alferiev? 

'<:!" 11 Mr. Scelso. I would say that it should have been done 

J , 
< • 12 by routine procedures and probaby it was doneo 

~ • • • Mr. Johnston. And to whom would the name trace -- he 
0 < • 
0 

1 4 was a Cuban. Who would the namet.trace .have been directed tr.? 

..0 15 Hr. Scelso. It "auld probably have been traced by the 

"' 16 Soviet Bloc division because they are the ones who had the 

17 action on this cable. 

18 
Mr. Johnston. And who would thc:f had to have request.·:! .. : 

~ 
0 
0 
0 • 19 

the name trace of a Cuban on? 

" 0 
< 20 

Sr. Scelso. 'l'hcy woul<! simply ~ . ..:.vc done it throw.;!: .. r 
0 .. 
< 

" i 
J 
" 

' 
21 

Cen~ral Registry System. 

Mr. JohnstOJl. Through the 201 fi:e? 
22 

:! 
;; 23 

!-ir. Scehoo. 'l'hrc.JU(Jh the 2tll file. 

• " 0 

• 
24 

t1.ro Johnston. And if th..tt woulri have shown a n.a:7lc --

25 
Itrn just trying to uudeJ.:St(:.nd how this operated -- if t.h:.~· 
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dealing with Cuban matters; would. they·. then have to ·have gone 

to the Cuban task force.to get the name trace? 

Mr. Scelso. NO, no, not at all. 

Mr. Johnston. WHat if there was an operation involving th 

Cubans? 

Mr. Scelso. Then they would have gotten an answer back 

from the registry which would have indicated thatc.somebody hac 

an operational interest in the man, which might mean that he 

was a security suspect or closely aligned with an agent, or 

even nn agent. 

Mr~ Johnston. h'ould th~t deal with -- would the Office 

Security be the central point tor that? 

Jl.1r .. Scelso. No. The Central Registry of the Clandesti:;•""! 

St!rvices~ 

Mr ~ Johnston.. Let me ask nO\v with a separate capable, 

is one dated 26 Novi::mber 1963, to a variety of European 

stations, and its number is Director 85133. I just call rou;.· 

attention to Paragr~ph 3 of tha~. 

:·!y question being, do you rac.1ll tllclt message 'goino; 

thro·.J.gh to you? 

{l'he Witness reads tJ1e docu~e!1 t ~) 

:·lr. S'7elso. ~o, I don't:. 

I cannot see fron the inciistinct ptintin.g at the bottv:. 

whether it was coordinated with my branch. I do not rec~ll 
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1 Now, 

2 you read that for the record? 

Mr. Scelso. Paragraph 3: •aecausc of obvious' sl.gnl.1:JLC<anc<J 

4 any scrap information which bears on President's assassination, 

5 desire addressee stations screen carefully all audio tapes 

6 since 22 November 1963 for-comments and cable any significant 

7 info so obtained. • 

ro- 8 Mr. Johnston. And that is asking for what? 

:"> 
9 Mr. Scelso. That is asking for our stations which might 

~ 

c 10 have had microphone or telephone tap operations on Soviet~ 

-.:r ll Cuban or any other type of tdrgets to look at the tapes 
J • • • 12 made on those days and see if there were any references or 

tt • 
0 • < • 

13 allusions to the Kennedy assassination~ 

c 14 .Hr ~ JohnstOn. Do you recall receiving any feedback fro:!l 

.0 
15 those tapesonrid the European stations? 

r-.. t1r. scelso. No, I don't recall any. 
16 

17 
Hr. Johnston. Now, I asked you wher. we were off the 

18 
record if you had read the Committee• s re?ort on assassi:~at.~·-··· 

19 
and your answer was no, is that right? 

20 
J'-l.r. Scelso. tlo. 

21 
I ·have written frient.is i:; the stctes and asked the::. -· 

22 
send Jac copies of all of this stuff,· and they say it i:; 

23 
W1obtainablc. 

• 24 
Hr. _Wallach. I'll Sd'J for the rec_ord we will give J ......... 

25 
copy. 
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whom you probably know, CoUsin, and I'll 

3 have dinner wi tit him tomorrow. 

c--

4 

5 

6 

7 

8 

Senator Schweiker. We!ll make sure.·,you ·.get":a.copy. 
• _::· __ ,i:--::,·N?(:~-~~-~:~:~:~-.. -~~:~{~;:.i·~~;l ;.;,::1~~-~ _;~(;·.~.;:-: .... _ 

Mr. Scelso. I ll be ,.:very.d:nterested; ~:·;'-f<''"'~rt;·, : ·.: 
_ _ --~---:· --.:_·_:-~·;:?_:-:;_~·;i~~:-:r~:,~,i\~~i_.~=-~~:j:;·~<s~~:\·::~r- .... _--,- _ 

Mr. Johnston. Were you aware:·in::.Nciv'ember.l963 .when you 
· · -: . _:· >"::·:r;_ · ;.·:·; ... ;. :·;_,_ ;.;~:; ;_ .. :.:::·t:. _. . · - --

were conducting "the Kennedy assassin!'-tion :.irivestlg .. tion that 

CIA had engaged in plots to Assassin;~a· ~Ldel'" c~:~tro?. 
"" 

~ Mr. Scelso. I was not. 

-' 10 Senator Schweiker. You were not? 
0 

.... ll Nr .. Scelso. I was noto 

• , 
< • 12 I did know that in the cours~ of our operations we were 

• • . 0 

• ·< 
0 • 

13 landing armed agents on the coast of Cuba from time to time, 

0 14 although I was not privy to these operations, and I do know 

·..o 15 that either then or afterward in that time, historical span, 

" 16 Fidel Castro used to allege, Cuban propaganda used to allege 

17 that we we.re sending agents ashore to kill Castcc. To my 

18 knowledge at that.tine and to my later knowledge whe~ r wu~ 

19 in a higher capacity in the Agency and reviewed all of the 

20 Agency 1 s clar.destine opcriltions regularly, I did .k.no·.,; that ~,· .. 

21 were sendi:-og in paramilitar:,· groups attempting' tp place .:t<;..:n_. 

22 .J.broad to do all kinds of '.:.hings, but not that they attempt.e ·: 

23 
or that we r?ere going ~o ki;.;.:-tup Castro. 

• 24 
Senator Scrn.eller. But if :fOU had known that, would that he 

25 
made a difference in the thrust or the kind of investi.gatio.; 
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1 

2 Mr. Scelso. It would certainly have c•!used the 

who were thinking about the assassination to view some possi-

4 bilities in a different light, and it would have had other 
. ' 

6 drastic effects on me· and.mj/~·~areer.: too, 

l feel very violentlY. about this .• ' 

7 Mr. Johnston. Let me ask you, just because of.your 

·o-
8 background as a polygraph operator, did you have any contact 

."C" 
with interrogation? 9 

c 10 ~~~ Scelso. I have never heard the name •. 

..... 
ll Hr. Johnston. Did you have any rea!ion to believe at all 

- J , 
c 

tt 
• • • • • 

12 

13 

that the Agency might actually be engaging in assassin~t·ion 

plots against Castro? 

• 
0 14 

SenatOr Sohwciker~ Other than the paramilitary things 

..0 
15 

which you just described to us~ 
....... 

16 
Mr. Johnston. No, no indeed. ·As a matter of fact, after 

17 
the Kennedy assassination which affected all of us very 

18 
profounrily, because I, for example, had been in charge of th>..! 

~ 

0 
0 
0 
N 19 

responsibility of pl.:tnr.ing the sccuri-:.y for two Kennedy trip: 

~ 
<' 20 

to Central America, ori~ to Centrul ~\:;·.~rica -- one to Ncxicv 

• ... • l: 21 
and one to Costa Hi co. -- .I haU bce:1 W.!J to my neck with the 

• w 
" 22 

Secret ·service, anJ ;laJ po..1rticipaf:ed ir. training courses f•1:· 

i a 23 
the l.HJd:,· 9uanh:. of. a':'} .lu~~lbcr::; of foreign di·Jnitaries in U1v 

; • ~ 

~ 
• 

24 
Far Edst and all over the world. All of our there were , ..... 

25 
discussions about this between senior people in the Agency. ·'·· . 
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2 we don't do anything like that, 

>.' 
3 And it would be impossible In an Agency like our own, 

4 because you couldn't do anything like that without !!elms' or 

indeed the President's approving it. That was the tone of 

·.:.· 6 everyone's conversation~ 

7 Mr. Johnston. Do you, when you said the knowledge of the 

---:: 8 fact that the Agency had engaged in plots to assassinate .. · 
"<:::' 

""" 
9 Castro might have affected your attitudes 

c 10 Nr. Scelso. It would have cranked other factors, yoU 

""" 11 see, into our reasoning process; r don't think, however, in 
J , 
• • 

. ·4{ • • • • • 

retrosr>ect, that it would·have- changed our conclusions • 12 

13 z.:r. Johnston. And you ·received a verbal order from 

c 14 Mr. Helms to conduct·-- to be in charge of the investig~tion7 

..0 
15 ~rr. Scelso. Yes. 

....... 
16 Mr. Johnston. And for everyone at that meeting to 

17 cooperate with you, is that right? 

18 r~. Scelso. That's right. 

19 :'-!:-. Johnston. Did you know that on .-Jove:r..ber 22nd, 196:, 

20 about '!:he time Kennedy wa!i assassinated, u CIA case officer 

21 was passing .:1 poison pen, offering a poioon p~n to a high 

22 level Cuban to use to assa::.sinatc Castro? 

23 .'·!!". Sec !so. . ~'o, 1 did not. 

• 24 =-~. Johnston. Would :fOU have drawn a link in your r.:~ :, ; 

25 between that and the Kennedy assassination? 
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l Mr •. Scelso; ·. · thatcwould have been -

2 become an absolutely vital factor in analyzing the events 

3 surrounding the Kennedy assassination. 

4 Mr. Johnston. If I add to that the. fact·· that on October 

5 29th, 1963 ·Mr. Fitzgerald met' with. this Cuban and· assured hir.-. 

6 as a personal representative of Bobby Kennedy that his scheme 

7 for the overthrow of Castro, possibly including castro's. 

8 assassination, had the highest u.s_ support, would that have 

9 been a major fact? 

10 Mr. Scelso. It certainly would. 

11 ~1r. Johnston. And let me add to it, the reason r aske<i 

12 you about the na111e traces that are on Hexico cabl~ 704 5, the:! 

13 name· of the Cuban that they were meeting with onn:-lovember 2l;::..: 

14 is included in this cable, and that a name trace on him, if 

15 conciucted, as you say, would have led to his file which 

16 indicated the·meeting and the assassination plot~ 

17 

18 

19 

20 

Senator Schweiker. And it also might have indicated 

well, ~his is very debatable, but it might have i:>dicated w.w:::-.j. 
or not '.ve .were deali:tg with a double .J.gcnt~ -..i!lic:h some peoplt: 

..tr. Scclso. !1:. would have certainly ope:1ed up that 
' 

21 question. 

Senator SchweiKcr. Are you ~ware that that pc~son now 

23 is consi~crcd possibly a double a~e~t? 

24 Mr. Scclso. No, I had never heard of the person . 

25 Senator Schweiker. Or at least a source thaL Castro migh~ 



1 have well • 2 some way. 

3 Mr. Scelso. Yeah. 

4 Mr. Wallach. I take it you would also not be aware of 

5 the fact that the FBI through its ·inforniants learned about this 

6 operation. 

? Mr. Scelso. I knew nothing about it. 

f'*';;;::"' 
8 Mr. Johnston. Given -- did you assume that Oswald might 

-·- 9 be pro-Castro? --
0 10 Mr~ Scelso. Oh, yes .• 

.... ll Mr. Johnstono And did you assume or did you speculate 
J 
> 
< • 12 that the Cuban government might have been behind the assassi-

4{ • • • < • 
13 nation? 

c 14 Mr. Scelso. We weighed this possibility, and at the 

-c 
15 stage ut which I turned over the investigation to Mr. Rocca. 

,..._ 
16 on Mr. Angleton's staff, my inclingtion was still to reject 

17 that possibility. 

18 However, just at the time that I was turning i~ over, 

~ 

0 
0 
0 • 19 saw for the first time the FBI report from Hr. Katze.:ibuc:-~' ;. 

u 
ci 
i 20 office ~nd discovered somethincJ I had never known, an-:i tJ~:,·. 

• r • 21 
is that os· .... ah! had taken a· pot s:Oot at General Walker, .:lr:....: 

• w 
~ 22 

in~~nediateiy ! started to wonder, did Oswald tell the Cub.:.11:s 

! 
;;; 23 

in Hexico and the Russia:~s in !-texico that he was the r:·tu.r: · .. :: .. · 

• ;: 
~ 
• 

24 
had take:1 a. shot at <;eneral \-.Talker? Did he use this heroi<-" 

25 
deed to build himself up in their eyes. as a person ""'ho th,:·: 
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• 2 what he was after? It to me, knowing· 

of psychopathic personalities, exactly what he would have done. 

4 But at that time I was turning the thing over, ~~d I might add 

5 that at that time I had the Panama riots of January 1964 on 

6 my hands, and plenty of other things. I was still running ·my 

? whole branch all through this investigation. 

~ 
8 Mr. Johnston. At the time you were conducting your 

":-

....... 9 investigation, was it brought to your attention, the fact that 

0 10 Castro had talked to an AP reporter by the name of Daniel 

'IT 11 Harker on September 7, 1963, and threatened to eliminate or 

- ~ , 
< 

• • • • • < 

12 said that U.S~ leaders who were trying to eliminate. him and 

13 that he threatened retaliation? 

• c Mr. Scelso. I think thct dici corae to our at.tention . 

..0 
15 Or· it came to my attention pe~sonallyd 

..... 
16 Mr. Wallach. Let me show you ·a copy of an·. article tha ·: 

17 appeared in, among other papers, ~he New Orleans Times-Pic.:;:·:.. .. · 

18 and if I might:, just before giving it to you· .as a way of 

" 0 
D 
g 19 backgrourtd inforr.r. you that withi:1 -- .J.re my f.:tc!:s.ocorrec::, 

,; 
ci 
i 20 Jim, within a da:y or two before ~his article, a CIA reprc3.,::_-_. 

~ • 21 
tativ~ case officer had met with Cubela who was involveC 

i 
w 
~ 22 assassination plot against Castro in Brazil. 

! 
;; 23 

Senator Schweiker ~ And. the cryptonym for that was 

;; • ~ 

~ 
• 

24 AHLASH. 

25 
Mr. Wallach. And then that meeting took place in E:.: :.:: 
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1 shortly 

2 one is sure thAt Cullela was a double agent, and let me show 

you this statement that Castro made in September -- or the 

4 article .speaks for itself. 

6 (The Witness reads the document.) 

6 
Mr. Scelso. I donrt remember seeing this article. 

7 
~lr. Johnston. I will call to your attention --

8 ~- Wallach. May I ask one --

9 
Mr. Johnston. Well, just to refresh your recollection, I 

10 
will call to your attention a Mexico City cable 7055, 

11 
dated 25 November '63, paragraph 2 of that cable reports 

12 
the essence of the ncwsp.nper story. 

13 
1-tr. Scelso. Yeah, I ::nus::. have seen this~ 

14 
~rr. Johnstone You do feel, then, th~t although you 

15 
may not have seen the newspaper article, you knewaabout th~ 

incident. 
16 

17 

18 
Hr.· Nnllach. I take it you did not know of any r.tcetl:~~ 

19 
do~·n in Brazil shortly- before this. 

20 

21 

:-1-r. Scelso. ·• ..... 

I 
i 

operations were. co;;1pl~tely compartmcnt..;J within the Agenc;;/. 

22 I 
an:: even after 1965 when r "''as put on· the Foreign Intell.:<;c.1:...-,· 

23 
Sta:t and hud t.he job of annually rcvic·,..ing all of th<J o~-..::·:,·_ ~··j 

24 
I 

! 
and projects in the FI, r·orei<;a Intelligence field, a:1C 

25 
of those i:-t the counterintelligence field which "'·e kne\o: ·3:bo·;: 
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10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

attention either. 

Mr. Scelso. Well, it did ·not coma to mine, and I gather 

from conversations I have had with colleagues, retired colleagu 

here in ~lash lngton and with Mr. 'Phillips and what t ·havs read 

in the papers, that Helms was ·knowledgeable of all .of· this, and 

undoubtedly Helms, with whom I kept in very close touch 

throughout this investigation -- it was pretty much a one-way 

street it seems now -- probably was analyzing this 24 hours a 

day • 

Senator Schweiker. I'll buy that pretty well. 

Mr. Wallach. Do you kn.o~ if Helms or anyone else was 

conducting an investigation separate and apart from yours cf 

the assassination of President Kennedy? 

Mi. Scelso. No. I would be pretty as sure as 1 

could be of anything in the Agency, I could be pretty sure ~.t-:! 

was not. 

Mr. Johnston.· Could he !"'.ave conc.iuctcd oae through s.;~ 

that you wouJ J not have knc..·..,.:-. about 7 

~lr. ficel5o. iiardlf .. ~ nad so ~n3ny friends in SAS, 

would have fou:td out about it 3.nC it · .. :ould have bee'n bo:!c:J. .. : 

of the trem~ndous flow of il1!:'ormation back and forth, t!l(: :.t: 

that cables were misrouted and people get to see cables :.-:..:,·:· 

are not supposed to see and so on, it would have been ver; 

unlikely that I would not have heard of it. 
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-.• we 

discussed previously to the European stations, Director 85133. 

which says review the tapes, audio tapes, a return cable on 
I 

does,report the 1 
cOnversation relatinr 

November 27th does not.· cite this cable but 

tape from Pario audio tapes. lt ·carries a 

to Cubala. I 
7 Could that cable have come back in without it being 

8 routed through you? 

9 

10 

ll 

12 

Mr. Scelso. Sure. 

Mr. Johnston. r·don't have it. 

27th cable. 

I 

I don't have the Novcmt.•J c I 
i 

~~. Scelso. I am pretty sure. I didn't kno~ that any 

13 such cable went out to Europe. I didn't know at that time th.-:· . 

14 we had any operations against Cuban targets, any audio oper3-

15 tions against Cuban targets in Europe, although I later learncc 

16 
about it when I was reviewing all of the operations several 

17 
years later, and I am pretty certain that I never sa~-t any of 

18 the take fra.r.1 any such o?erations. 

19 
j1r. ·Johnston. Let. :ne then finally :cconstruct. 

20 
"lou know <.d n.o invest.igation intr.,:. the assassincttion otlw::: 

21 
than tht= .one you conducted in that tin.~ period. 

22 
;.tr. Scelso. In that time period, cor:rect~ 

23, 
Senator Sc:-t·Neiker. Hit!--.in the CIA. 

24 
Mr. Scelso. Kithin ~he CIA, that's right. 

25 
Hr. John·ston. And your investig·at.ion did not take 
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2 to assassinate Caatro. 

Mr. Scelso. It did not. 

4 Senator Schweiker. Because he.did.not have knowledge. of i . 

5 •tr. Johnston. 
.... -... 

You did not.have.~nowledge of it. 

6 Mr. Scelso. Tllat'.s ri~ht~ 

'I Mr. Johnston. And that was not at all considered in your 

6 investigation. 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

~lr. Scelso. That is right. 

~~~ Johnston. And to ~he best you can put yourself back 

to tlo\~e:n.ber 23rd, if you had known the bare fact of a meetinc; 

and the facts I have explained today about _the meetings wi tb 

A.MLJ\SH# would you have drawn a link between the Kennedy 

assassination and the AHLt-\SH operation? 

~tr.· Scelso. I would definitely have brought into my 

reasoning this very_ significant. factor, and have scrutin~zed 

I 
the case and all of the logical possibilities from a different: I 

opcr~1.tiv::,j: viewpoint·, and I might well have urged ·any number of 

St.:CJ?S 1 investigative steps to help resolve these factors. 

I would certainly, for exu~ple: ~ have. urc.;~d o:.o .;;c,t ahol·..:. 

of this .:.1_gent and polygraph him. 

:·i:.-. Johnston. How .:tbout the case officer? ~~ould you )JJV(~ 

I 
I 
I 

! 
I 

I 
int:cr·:icwed the case officer tlta~ r.~ct wit.h hin on ~~ovem.Ler 22:1· .i 

~e~ator Schweiker. Which ageht do you mean? 

Sr. Scelso. Cubela. I gather that is his nameo I have 
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2 Senator 

3 Mr. Wallach. well, let rne ask you --

4 Mr. Johnston. . Well, ·let rne. 
.... ' : :'!·. ;.:. ·._:·. . : 

Would you have interviewed the case offic<lr? 

6 

//:.. . ·. ::> 
Mr. Scelso. Who.did'you.say 

··::·· 
the case officer ·wa:s? 

7 Mr. Johnston. I have not, 

8 Mr. Scelso. I woul.d definitely have wanted to talk to 

9 him. 

C· 10 Mr. Johnston. And ask him what, the substance of his 

'Q" 11 meeting on the 22nd? 

• • c • 12 Mr. Scelso. Yes, find out all the details about it. 

• • • c 13 Mr. Johnston. Would you _have been interested in whether 

• c 14 or not the agent took tne poison pen that was offered him? 

.::; 
15 Mr. Scelso. Indeed. 

....... 
16 Mr. Wallach. Would you also, haviny become aware of thi:J, 

17 asked senior CIA officials, maybe Mr. Helms in particular, s.L•o .. 

18 other assassina.tion attempts that ke have documented such .'i:: 

~ 
0 
0 
0 • 19 the CIA's 'usc of the Mafia against Castro? I mean, you ,,·ouJ :: 

u 
0 
i 20 

have yone i:1::0 a new area? 

• ~ 
< 

~ 21 
Ni. Scelso. I woulci definitely h<'l\'t- wanted to k.noh· a; l 

• ..; 
~ 22 

about that . 

! 
~ 23 

I did know, by the .... ·ay, about our involvement t.dtfl tht: 

• ;; 
;;: 
2 24 

1-tafia concerning Cuba. 

• 
25 

Senator Schweiker. In what respect? 
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before the to'the 

Department of Justice t:> talk to ~ high official who was in 

~harge of the M:ti;;.racketii~iin9 sq~~d;: Iodon't remember•the 
-~-- ...... __ -. . "~- _ .. :-:<· ·: ~\:·:- ... _:_;-.:_: ~?r ·:>\t::-:~ .. -::;·.,_(::,:·::'.~~~~~:. <-:\> ·: .. __ ,_ : 
man's name but he was·and·still·is:a,well'"knownpubltc.figure. 

·.:. ·- ,,' ;: '-· :. 

7 Mr. Wallach. was it llerbert Miller? 

a Mr. Sce1so. No. It. was· an Irishman;· I remember, a 

g young fellow, a young Irishman who was a crony of Bobby-Kennedy s 

10 and was trying to run down the Mafia and the Las Vegas gamblers 

11 were what we were working on at that time, and it had been 

12 
discovered that these -Las Vegas gamblers were smuggling ca::!1, 

13 
which they skinuned off the top of their daily take, to 

14 
Panama and putting it in numbered bank accounts, which 

Panama-nians, among their other cultural developments, have 
15 

16 
copied this from the Swiss, although why anybody would trust 

17 
a Panamanian bank with his money I don't.know, and this man, 

18 
this Depart..'"llent of Justice . official asked us -- and someoa0 

19 
else was with me, but I- don't: remember whom-- whether CIA 

20 
had any way of finciing ou~ all about these numbered bank 

21 
accounts, in other words, ..... ~o owned the accoUnts. 

22 
It_ so !l.appened that at that time v.•e were in an <n:celle:;: 

23 
position to c!o thiS, a!though it would have been a delic.1t..:: 

24 
matter, and I came back, although it was ?Urely a cri:ni~:1!. 

25 
inatter with few, if any Overtones, of coWlterespionage i~::.t..~~·es 
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a 

the fact 

that I think Panamanian diplomats had been involved in the 

smuggling of this money •. One· was lat~.r arrest~~,J~~~/e carne 

pack allbristlirig,to,qo';ili~;,d with this./x th.ci~~ili::'it·was 
'.. -< •. · -~ ',! ::.~:~~ ~,-" .. ·.· 

a great idea. Aitd'promptly this came to lli,. Angl~ton's 

attention, and we had to brief him on it, and he said, well, 

we're not going to have anything toddo with this.·· This is the 

9 Bureau's business. And whammo, end of conversation. We were 

10 called off. 

11 I went to Colonel J. Cl King, who was at that time the 

1Z Chief of the MJ Division, and told hi~ this, and ~.c. Kinq 

1:5 said, well, what do you expect? And I said, well, I cion' t Y..no\·: 

1 4 I didn't expect that. He said, well, you know, Atlgleton has 

15 these ties to the Mafia, and he is not going to do anythiny to 

16 jeopardize them. And then I said, I didn't know that. And he 

17 said, yeah, it had to do with Cuba. 

18 This pas stuck in my memory. I was quite confident at 

19 th.::at time -- we .are, I am sure, no lo:tger in a r--osition to 

20 do this -- but we could have done it :hc~1. .That. is ho ... · I 

21 knew this. 

22 Mr. Wallach. But insofar as you knew, you didn't know 

23 any of the details of the ties. 

24 
:1r. Scelso. I didn'-=. kr.ow any Uetails of it "-'hatsoevcr. 

25 
1 do know, I Uo recall ·that these were Mafia people who were 
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~.Wallach. Let rne·ask you 

Did the CIA conduct an investigation to determine whether 

or not there was Cuban involvement in tho assassination of 

President Kennedy? . 

Mr. Scelso. 
. ':·~~·:· 

Yes, to the extent that. y()u could see: it on 

the record, we did analyze and investigate ·oswald's connections 

with the Cubans in New Orleans and J.n Mexico City. 

Mr. Wallach. Forgetting, for a second, Lee Harvey oswald, 

you talke~~before about if you had known of certain facts thut 

we hav~ diScussed here, you would ha"ve sent out different 

12 operational leads or requested differc:1t operations.· 

13 Mr. scelso. Yes. 

14 ~~. Wallach. I think there is a distinction between 

15 retracing Oswald and his possible contacts, and Conducting an 

16 investigation to determine if a country,, a foreign country W.J.> 

17 involved in the assassination of one of our Presidents. 

18 Uow, 9'0ing to the latter point, was such an invcstigat.\ ..... 

19 conducted that you know of by tht:! CIA? 

20 !'·lr. Scelso. Well, here \:..c arc yctt.i~y down to fine j:.<"jL.~ 

21 of semantics. I still insist that -- of coui:-se, you can sew 

22 the Central !::1t~llig_ence Agency did issue ord.crs to go o•Jcr .~ 

23 audio tapes, obviously, on Cuban anU Soviet targets. Th.J.t J .' 

24 investig..1tion • 

25 Senator Schweiker. I think we are talking here a matter 

45 
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facts, our investigation of the Kennedy assassination would hav 

4 looked much different than it did, and we would have undertaken 

6 

6 Mr. Wallach. 

7 ~tt. Scelso. Such as querying, making sure all of onr 

8 Cuban sources were queried about what they knew on it, that 

this operation, this agent that was .offered the poison pen, was 9 

10 thoroughly interrogated to the limit that that was possible. I 

11 
don't know what his capacity was or where he was physiccill~· 

12 
located, that he would be polygraphed. 

Senator Schweiker~ And the case officcre 

14 
Mre Scelso. And his case officer interrogated, obviously-

15 
Mr. \iallache Do you know whether or not .n.ny of the Agenc~· 

16 
sources, agen~s, etc., inside Cuba were ever levied with the 

17 
· requirement of trying to find out whether or not there was 

18 
Cuban involvepent? 

19 
t-ir. Scelso. I don 1 t know this for a fact. 1 woulci:l't: :,,.,·,. 

20 
ocen the traffic, but I do know that ,,1: stations were u::-.;e..:l 

21 
to explore everything with all sources. 

Mr. \·lallach. You're familidr with. the J:-n.;AVE statio::. 
22 

l-lr. Scelso. Yes. 
23 

24 
Hr. Wallach. \'le•ve had testimony. from persons there th.:.1t. 

25 
they did not ask their sources, either inside or outside 
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2 essence .did 

Would that have 

6 

6 

7 

8 there was this photograph·, .. that was taken of. a man entering 

9 the soviet embassy in Mexico City that was sent· out as 

10 being Oswald. 

11 Mr. Scelso. Yes. 

12 Senator Schweiker. And then, _of course, aS soon a~ 

13 Oswald's picture came out, "it was obvious that it was not 

14 oswald. 

15 ~tr.· Scelso. Yes, uh-huh. 

16 
Senator Schweiker. Can you enlighten us as to how --· ..,·;-h,:--

17 happened with that picture mix-up, and was the person who w~o.:: 

18 supposedly Oswald ever identified? 

19 Hr. Scelso. I can answer to that. to the extent that .:u; 

20 
long as I was enga9"ed in it, w~ did, as you know, have c, p:-v 

21 
surveillance on the Soviet Embassy's main entrance, ant! I 

22 
think we also had one in the Cuba:1 consulate; as 1 recall, 

23 
the same person was seen gOing in both of these inst.J.lla:ti~•:.· 

24 
and photographed. 

25 
Unknown to us in Washington, our Mexico City station 
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11 
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visited 

the Soviet embassy, picked out the only possible photograph 

that could have been here -- that is, a Caucasian male -~ and 

showed it .to the FBI office in Mexico .City,. a~~.~~·.FDI man, 
. ····--:- ·- .. : 

all of this unknown to headqUarters here, took th'e':photograph 

and flew to Dallas with it, where the photograph·was shown to 

various people. 

This photograph was of a --you've seen it -- I sized 

this guy up as a merchant seaman or a Soviet seaman from his 

build und his clothes, who was 99'ing into these places to get 

visas, or he was a seaman from someplace to get vi'sas to get 

13 on and off ships. That's the only thing ! could think of . 

14 Senator Schwe'iker. Why wouldn't Oswald's photograph have 

15 shown up there? 

16 Mr. Scelso. Simply because these people operating~these 

17 photograph centers didn 1 t photo9raph everybody who went in .J.nt·: 

18 

19 Senator Schweiker. They did not? 

20 Mr. Scclso.' No .. It is a problem of r.1anagcment. 

We had a number of observation poets. 
21 11~--------------------------~----~-.----------~ 

22UL--------------------------------~ 
It is extrc::··-· . 

23 difficult to find, motivat~. c.rain and control people to .si.t 

24 in these places day ~fter day, looking out of the windo""'', woJ:J.:;.. 

25 cameraso It is an extremely difficult and unrewarding passti::,•:. 



... ~- ~---·--

2 testing area for 

we ran these things as sort of school problens in order to 

4 establish the best methods and managem mt .methods and. technique 

6 

·' 
and so on;. but they were by no means''iltfallibie. 

.. : .. ·:...: .. ·•·.· ·-·, ':.-::if.'_. 
Senator Schweiker •. Do 'you .remembef. after 'the' assassina.tlo~ 

--: .. -· .•. ' 

? a Cuban policy review that the Cent.ral Intelligence Agency 
.. 

' 
f'..::l!'>- B conducted? 
f:J. 

., -.::- 9 What timeframe would that have been? 

c 10 Hr. Johnston. Mid-December, 1963. 

-.::- 11 
Senator Schweiker. Of all its Cuban operations~ 

J , 
' • 12 ~r. Scelsoo I do not recall. 1 would not have bee~ 

• • •' ., 
;1 

C::· I 

13 involved in it. 

14 
Senator Sch\rleiker. You probably \\'ouldn' t have been i~v: · "·· 

..::: 15 I just wondered if you recalled any ~uban policy review at L~;·-

I'. 
16 high levels of CIA. 

17 
Mr Scelsog I wouldn't have known about it anyway, 

18 almost certainly, unless_! heard about it, you know, throu.._::-, 

" • 0 

~ 19 scuttlebutt. 

v 
0 
i 20 

Hr . ...ioh:-.ston~ Going back to l'a.ul 1 s '-I:Jestion, whicL 
0 • < ;: 21 

basically was the nature of investigation of possibl~ 

• 
" " 22 

Cuban involvement, 1 sho· .. ·ed you earlier this morning bc::.::H:!: 

i 
; 23 

w<.! went or:. record a memoraadum for the /,ssi.stant Deputy .~.:...-

• .; 
• 
~ 
• 

24 
of Plans fro;n the -Acting Chief of the SI division, d.:.1te<-: 

25 
23 Nove1;ilier 1963. I will show that _to you to refresh f.._-·:J 
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In essence, 

one of the men CIA, one of the Soviet men CII\ believe.s Oswald 

talked to d.n Mexico City, and .I show you that doc.urnent to jog 

your memory, to. ask whether.it :is your. sense 'that an·.: elaborate 
. . !. ' .•.• . :·~;:::· • .• ~ ... 

counterintelligence ir;vesti~atto'n d!iected at:/the Soviet~ 

was conducted, at least during the time you were involved. 

Mr. Scelso •. Well, Kostikov was put under surveillance at 

once by the tremendous apparatus we had working in Mexico. I 

guess you k!low now that our .Hexico station was the most 

elaborately equipped and effective in the counterintelligence 

field of an~· .... -~ had in the tiorld, and they went on to this 

target all out, immediately, and I remember the cables vagucl~· 

about Kostikovts activities. after the assassination "'rhich w~rc 

completely unrevealing, humdrum. 

Hr ~ Johnston~ h'hile you were involved., was there contact 

maCe· with vario~s KGB sources in order to find out what they 

knew? 

Hr. Scelso. r don 1 t ki:.ow that we haC .:tny KGD so'.lrces. 

h.J:·,•c hear-d sin~e then -- let's see, th.:n. w.·as 1963. \Vc r.,u.::· !.o~' · 

had KGi3 sources, c.nd I have known. thrcu'._;.l.:l:.::t my career al:.o:JL 

a nwnber o~ our KGB sources \,'hile they were still in operdt i..·. 

buc not. about nuny of thelil because this ...,•as completely 

compartmentalized. 

I do knv;,v -- I have heard at some jur:.ct.ure later that ~~ 
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you have 

Mr. Johnston. Nosenko. 

Mr. Scelso. Ye.ah, Ihve heard it fourth hand, .:.and you've 

heard it third hand. ' ,1·: ·...'.:. .,· .. · .· .·. :;~;.,·;;~;f(~#: 
Mr. Johnston·.· ·My quesUon'.~as·more directed'at· ,tpe fact 

that while you were involved, did you have a feeling or a 

sense that there was a major effort to determine whether the 

soviets were somehow behind Oswald? 

Nr. Johnston. Did you have an equ_al sense of an effort 

to determine whether the Cubans were behind Oswald? 

~tr~ Scelso. No, not a corresponding effort. 

Mr. Johnstono Arid is that in part du.o t-.o the fact thnt 

Nr. Angleton was such a strong personality and doffiinant in tnc 

Agency?. 

Mre Scelso. Well, in the early stages M.r. Angleton "'·as 

not abl~ to influence the course of the investigation, "'·hicil 

was a source of great bitterness to him. He \'1.:15 extrem~ly 

. ·-· .. : .... , ...... _...::. ·-----'----- .: 

a•nLittcr~d th3."; I was entrusted with the i:1vcstigation .a::1c! 

wasn 1 te I \1.'35 equally embittered because I had plenty to Ju 

j;.:· \ ; 
I 
I 
I 

anyway, although I was proud of having th.(! assignmcnte hnt;le·~··· 

t.hen sandbagycd_ :ne as quickly as h~ could, and I had -- tLz.·· .. :.l··.· 

out my career I have on a number of occasions been forced tv 

investigate major operations run by Mre Angleton6 ~Xe 
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overseas, thes~.: 

jobs very reluctantly, but once I had them, ! went all out, a"c 

4 every time they ended up,, Angleton came out covered with you 

6 know what, although I was 
. ·' 

6 Mr. JohnP.ton. One ?f the documents .I showed .. 'you previousl· 

o·- 7 this morning was a memorandum for the.record which. you prepared 

.t:; 8 ·on 23 November 1963 about the arrest of Silvia Duran.· 
oq-

c 9 Mr. Scelso. Yeah • 

... 10 Mr. Johnston. And according to your memorandum for the 

11 record, you received a report that the Mexican government wu~ 

0 J , 
< 

.: • • • • < 

going to arrest Silvia Duran~ Mr. Karamcssines didn 1 t want t::: 12 

13 to happeh, and ordered you to cable Mexico City to hold off 

• -c 14 the arrest, and you objected and wrote this memorandum for tl:.:: 

...... 
15 record obj~cting to it. 

16 Do you recall this incident? 

1? Mr .. Scelso. After seeing this memorandum, recognizing 

18 it -- I think I even typed it myself -- tht:! difference bet"-"et::: 

19 
recognition and recall, I ·recognize it. It must have happen~:•·.:. 

20 
Nr 4 Johnston. But do you recall t-lr. Ka.ru:r.es~ines or<l~r ~;·,. 

21 
you to? 

22 
Nr. Scelso. No, I do not. 

23 
Hr. Johnston. Do. you recall why you objected an~ wh:r· l .••• 

• 24 
felt it necesszq:y to write a memorandum for the record about . , . 

25 
Mr. Scelso. I objected to tel~ph9nc calls on securi t.i' 
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Agency assumed 

they went over land lines; and I was absolutely convinced that 

)rou could see.the 

all over ~he habitually objected to this. 
-·:.-: 

:sure would rarely resort to that. Why 

I wrote the memorandum for the record, I don't know, because 
::"-;(':_.' .. ,-;::·::_·. ·._·. 

I very rarely·wrote memoranda for the record. 

~. ·Johnston. ·I sh~wed you previously this morning --

excuse me. The flash message to Mexico City, Director 84916 of 

23 November 1963, which was authored by Karamcssines and 

Chief of WH 3 -- that's you. 

Mr. Scelso. That's me • 

Mr~ Johnston. Was the authenticating officer. 

~rr. Scelso. That means I wrote it. 

Mr. Johnston~ You wrote it. 

Mr. Scelso. He signed off on it. 

Mr. Johnston. "The arrest of Silvia. L>uran is an extremc.i·:· 

serious matter which could prejudice the V.S. fr~edom of 

action on cnt.ire question of: Cuba.n respo.o\sib,\.lity." 

What did you mean wher~ you wrcte that, and I will Sill.)•·; 

you ·the cable . 

r4r& scelso. It i::. hard to say. 

Mr. Johnston. 1 don't understand, .. and maybe you c~'.:l 

explain to us what the grea~ concern was with the arrest of_ 
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2 l mean 

Mr. Scelso. I don't think we knew at that t~~ that she 

4 

5 

6 

was 
a Cuban citizen.::;;W~·:.~~~:;~~t> ...••. ·.··•·· {:.~;'\:,~:':·.': 

Mr. Johnston·: :. x; th.ink:·She;}•as ·'a' Mexican'· ci ~i,zen,:;.mployed 
_ ::: .. , · • .~:_.;·~i-~. : ... ~.:~ · -· ~ ;~y:.~:.'_~:f?:~:r-:, 

by the --

.:· ? Mr. Scelso. We didn't realize at that time she was a 
·.· 

t"";.t .... 8 Mexican citizen, and the arrest in a foreign country of any 
'·.c 

"" 
9 consular official --

0 10 Senator Schweiker. You-thought she was a Cuban. 

""" 11 
Nr .. Scelso. lie thought she was a Cuban citizen tand a 

J 
> 
' c • 

~ 
• 
D • 
' 

12 

13 

Cuban consular official. It turns out. tha.t shC was a local 

employee • 

• c 14 
Senator Schweik.er. 1\nd that would have been the basis o;: 

-c 
,..... 15 your concern? 

16 
Mr. Scelso. Yeah, the fact that she was -- well, we 

17 
were, one, concerned about ·blowing the -- revealing our telcpi,o: 

18 
taps, prematurely revealing knowledge that, revealing our 

" 0 
0 
0 

' 
19 

knowledge that Oswald had been in the Cuhan consulate at all. 

u 
ci 
i zo Of cour!ie, that all came 0ut late!" i:-t the p.:1pers and so O:!, __ .::: 

0 • ' ~ 21 
at th.is juncture, when was this, the: 23rd, the next day, · .. :e 

• 
" " 22 

were keeping the lid on ever;.tthing bccaust! we didn't know 

"i 
; 23 

which way the thing was going to go. Also, the arrest c: 

' • ;;: 
~ 
• 

24 
consular officials is an extremely serious matter. 

25 
r.1r. Johnston. Was there a concern expressed to you ox 
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Mr. Scelso • Well; I don't think -- nobody came to me and 

4 . told me that. It. was :jus_t_.in_ the air. Everybody knew that tha 

-~ould b~ ~ ;;,..tter~~of ~~~bl~{i~t~ienation~l ini;6~t~nce •.. ·.· 
. · .. ;~::.:><:~;,. ·}/~:, .. 

Senator SChweiker'. ·· _Well·;_ did anybody ever suggest to you 

7 to either downplay or not push too hard or to not follow up 

8 something for that reason? 

Mr. Scelso. No, indeed. Absolutely not, although in a 

10 very short time, I or .we came to the conclusion that Cuba Wds 

11 not involved. I now say rightly or wrongly, I still think 

12 rightly, incidentally,--

13 Senator Schweiker. Probably after the Alvarado tir.alysis? 

14 
Mr. Scelso. Well, after we got the full gist of all. of 

15 the telephone conversations which. were cabled up to us and 

16 we were getting more and more information about Oswald, altl>ou.;'l 

17 
as 1 say again, we got none ·of this vital information the 

18 
Bureau was getting until at least Christmas, maybe later tilun 

19 
thato If Rocca says that he. took the in•1cstigation over i:1 

20 
January, he took the inve~ti~ation ovar right after I S3W 

21 
this Katzenbach reporte So no ·one SU<.J"JI!SteU that we tone tll•.: 

22 
thing dowri, although we did within a very few days, we ca:r.:e .. , 

23 
the conclusion -- and l .,.;rot~ an ini tia~ report of three 01.· 

24 
four pages which went directly to President Johnson, maybe 

25 
two or::.three pages -- giving our conclusion that this \\'a:5 ~\ 
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Mr. Johnston. 

form that you wrote it? 

Mr. Scelso; I belleve it was .hand-carried by the then 

5 Director~ M:r. MCCo~~ ~ guess, 'an.i"~ho~~~ Pr~~IC!ent 
..... : -··:· .. ;:~., - ... -;;.; ' ·-: - ,;_ 

Senator Schweike:c< Is fllat the one we saw?> 

Johnson. 

7 Mr. Johnston. No. 

8 Senator s·chweiker.. We saw some report. 

"" 
9 That was within the next day·. 

c 10 Mr. Johnston. No, this report was one that went to the 

.... 11 President of Hexico. 
> , 
< 

~ 
• • 
0 • < 

1'1r. Scelso. Well, there was a short report, and it \i.:u; 12 

1:5 going out on a limb, and it was a-- it didn't hedge too mu..:n . 

• a 14 Mr. Wallach. Let me ask you this. 

..0 
15 s Senator Schwciker. Well, now, wait a minute. Ne saw 

...... 
16 another report .. 

17 (Discussion off the record.) 

18 
ar. Scelso. 'l'he report woulU not contain any inforr:l.lLi~: 

" 0 
0 

£ 19 
of tile :act::; you don't know, but it \\.'auld throw light on .;.,\;:.: 

0 
0 
i 20 

reasoniJ~g a:1d our conclusions drawn at: that time. 
0 

" ' 
~ 21 

Hr.· \\allach. May ·Ne got b.:tck, a:1d I want to aok a co:;; ... ,. 

..; 
~ 22 

of sort of logistical questions • 

i 
" 23 

In the investigation that you were heading up, were .1:1~· 

• ! • 
~ 
• 

of the persons work_ing under you. had they b.een working u:1~ ... -~ 

25 
Mr. Harvey and Nr. Fitzgerald in Cuban Affairs before? Uo ,.c. 
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I 

Mr. Wallach •. ·But yoc.don~.t·:·recall having someone that you 

~"":, :::~~;t'i;,~~~,, ·<~--,~~~~ . 
.Mr. Wallach. ·.De> you kno;,j; h~~~·;ln:{ · ei<Pianation~. can you 

·. . ·~ ·.·.·':~.I~.·:, ..... ~:-;:"~:.·.·. ·. 
offer us any explanation as. to··. why .Mr.· Helms did: notLtell you 

.'·','.' . . . . 
9 of the CIA's assassination. plots?· 

10 Senator Schweiker. I might say that he did not tell the 

ll Warre~ Con®ission. 

12 Mr. Scelso. I am sure the Warren Commission never hear.; 

about it . 

14 Well, Mr. Helms was very closed-mouthed. He knew a let. 

15 of very, very important things which I did.not know. 

16 f.1r. Wallach. But he also asked you to run the investig.:n.J~ .. 

17 ~tr. Scelso. Y~s. 

18 N.r. Wallach. ln that context I am asking you whether ~·o'-' 

19 hilv~ any eXi:)lanatior~ as to \o."hy he would not have told you c:: 

20 

21 h<1ve told you? 

22 
Nr. Scelso. \<Jell, u.t thnt time 1 was net a close irie::·. 

23 
Nr. f'i t<!yerald. I never wa~ a real intimate friend of his. 

24 Hr. Wallach. But going back to Hr. He bs who had put i· 

25 in charge, and you said, giving .you full authority as you ,.,.J'!:: 
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2 wotlld not 

Mr. Scelso. Well, aside from the various obvious ones 

•... . .. ;· 
our operations to ·assassinate Ca~~r~·~··: this ·~auld ha\te a 

8 disastrous effect on him and the.Agency, I think those are the 

9 obvious human explanations, plus the fact I think Mr. Helms, 

10 knowing me, would have had some concern about my reactiOn to 

11 revelation because he knew;~what kind of person I w.:i·s. 

12 Mre Wallach. What ·wils explained to you as Y<?Ur~ juris-

13 dictional basis for investigating? I mean, that is sort of a 

14 leg..tlistic term. 

15 How was the investigation explained to you in terms of 

16 what the FBI was doing, what the CIA was doing, just your 

17 general, overall unders~anding? 

18 Mr. Scelso. Well, rny overall understanding, Hr. Bel:~:::> 

19 told me in the presence of tht.!sc othet.-s that 1 was in charr;;~ 

' 20 
of the investigation~ that. e·1erybody \._la::; t.o feed all i:,:cr:.::;:· 

21 
to me. 1 was to report-directly to him, that no one \~·J.s -;.~; 

22 
ho~d any meeting with anybody el::;e outside of the Agency 0:1 · ···~ 

23 
Kennedy assassination without mJ" being present, and that c:. 

24 
course was violated fror.t the first dfly on. 

25 
Mr. Wallach. Wall, let me as~ you this and then I'l~ 
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2 the CIA is not ·a 

3 Did Mr. llelms at any time discuss with you what·allowed 

6 

4 him to ask that anninvestigation be conduc_ted?· 
... . --~~_>:·-:: > ,-·.::- :· .... :-.- •- . ;,:: : -.\,:;:~:): 

Mr •. Scelso. No, that.wasn·i_t·reaily iiec~·ssary,because I 

was thoroughly f;,;Uiar wit~ tli'~ ground r~~es aff~ct~~~,c~ur 
..... _;. 

? operations internally and externally. We had in our area, 

8 n1y area, _countless operations 

9 were worked out elaborately within the ground rules. Helms 

. 10 was very, very firm on his insistcn~c, which came up from 

11 time to ti1.1c, that we do not operate 

12 of the United States unless we are specifically requested to 

by some other Government agency whicit is ~mpowered to do so . 

14 N.r. Wallach. I think somehow my question has been miz-

15 stated. 

16 We have been told by persons f.:tmiliar with Cuban activiti·~ 

there, including people at the JMWAVE station, that it was 

18 their belief, whether they were told or not, that this. 

19 inv~stiyatior: was within the ambit o~ tl.~ fBI, ..tnd that thc·i 

20 \11t:re not in·;estiyating the ..1ssassinat-i.:;:1 of President i\ennci.J·:" 

21 l-1r. !.;cclso. I think that t.hcy F.lo.!.::LC:~ -- and that was 

22 tr:uc, that the investigation of thiw:;"s which had occurred ill;; ~ .I 

23 th~ Un i teO S t.a tcs. 
I 

24 
' Hr. t·:allach. 'l'hey were talking ye;l~rally, worldwide. 'i:,! 

25 was my understanding. 
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2 part. 

Mr. Wallach. Did you dlrectly deal with anyone at the 

4 FIJI? 

5 

6 

y 

8 did. 

Hr.· scel~~. '~es, I did;, too'; 
·.-· .. ·.>· · .. ·.· ..... . . -.... . 

l saw· Mr·.' Papich, the FBI iiaison officer,· on· a numl:•er 

7 I definit 

of occasions in the company of Mr. of the CI 

10 Staff. 

11 ~tr. Wallach~ Mr. beli~ve at that time waS 

12 in Special Investigations, and Mr. Angleton'f' CI Staff? 

13 Nre Scelso. That's right. 

14 Mr. Wa],.lach. You mentioned before th<?-t Nr. Helms laid 

15 down ground rules that no one was to talk to anyone outside 

16 the Agency. 

17 ~lr e Scelso.. About the Kennedy casP.. 

18 H.r e Hallach. Wh.a t W0re the reasons for !·lr.. Helms I 

19 9round rules? Did he ever tell you? 

20 .Hr. Scclso. Well, he Uidn' t specifically tell mL!~ !\e 

21 just \Vanted me to know everything thcJ.t the Agency knew __ abo:.::: 

22 
the.investigation . 

23 
l-Ire Wallach. l\nd you said before that you had rcasog 

24 to believe that someone was talking to persons outside tht 

25 
CIA. 
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2 discussed a case 
·, 

the h'arrcn Commission, · incl ud. ~: •.: 

3 Mr. Allen Dulles. 

4 Mr. Wallach. Do you know anythigg about. the details of 

5 

6 

? 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

those discussions? . ·.· 
. :.,_..: .·,·. 

Mr. Scelso. Not one · thi'ng. Mr. Angleton passe·d on to me 

no information. 

Did Mr. Dulles ~ver make any request of yoc?l Mr. Wallach. 
. I 

Mr. Scelso. No.. I was never in contact with Hr. Dulles. I 
Mr. Wallach. Do you know if Hr. Dulles made any request,; I 

independently of the Agency for any information? 

.Hre Scelso. I don't recnll, I don't recall his ever 

making any. 

1-lr. Wallach. Do you know whether or not Nr. Dulles kne..., 

about the -- well, you wouldn't know· the answer -- about the 

16 assassination plOts. 

17 l1r. Scelso~ No~ 

18 Nr. \iallach. \-lhy were you taken a=t the 1nvest.igu.tlon? 

19 Mr. Scelso. I hu.d firlishcd my initial r..:port, \1hich •,,;,,_s 

20 sinJUlta:J.eously outdated and m<.:ade rcdund...t:1t. by the FBI's repel::. 

21 which co:1tained this vast amount of i::fo.:.·m.:l.tion frcm o~wald' s 

22 diaries, and the infor:nation about Ou~;.•a!d's other activities 

23 

24 

25 

in the United States WhiCh W.J.S _not }~n0\1n to me whe!1 I was 

writing my "initial report • 

cO I 1 circulated copies of this report to Mr. Angleton, to 
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7 11r. Angleton, 

8· 

..... :._·r.-' 
·J.lr ." Kararilessi~ci;~··~::·_'. '.·:·;\.~ ,.;: .. :· :. '· ·:.-.-:·. .,. 

. . .. _-;~;t-: :;;~.- .. ~: .. ·. 
l!r. Wallach. · Do.'_Y()u·: recall anyone 'from the·.·c:uban· arda? 

10 t-lr. Scelso. No·; 

11 f·1r. Hallach. I 1 m sorry, go ahead. 1 interrupted you. 

12 Hr. Scelso. And Hr~ Rclms asked for cornn_tents. I had 

13 also on the cover sheet of my report, which I hacl circulated 

14 several days before, asked· everyone to give me their comments 

15 and point out any errors, and I had gotten no comments. And 

16 Nr. Angleton then said his comment was that my report was so 

17 full of errors that we couldntt possibly send it over to the 

18 l:'DI -- or excuse me. I had said in advance that they had my 

19 
report. I yave them my resume of what I remembered from 

20 
Katzcnb..1ch 1 s report, and I saiti my rcpo:::-t is obviously uscl(:~;.:. 

21 
I sugycst that the Soviet anylcs of tltis case be followed up 

22 
·by the Soviet Bloc Divisio:t which is much better able to 

23 
analyze Oswald's diaries; meantime the Soviets _had turned O\'•!. 

24 
to us a dossier which they had on OsHald, I had just learned 

25 
that. And I said, my report is·meaninglcss, and I propose th.~·-
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errors in it'we·can•t whic: 

it was never supposed i:o.J>~ sent t:<>. the r~L· , .. , 
. :. . .. -" . - ---·, -~ -·._:· .. -,. _::;_,'·~~+:~.-\b-~;: ... r~:-:, -.. .-.. :.;:~!·.: .. ;·:;::~.-<:~---..:.- -i~: ::_:::·:,/~/: ... ;~~k/)-:>.. __ .. 
.. ,: o :.•.h So after. that. :J• saict;nothing.<,in ~.the 'ineetini]~~~~~I.•. simply 
:~~·~·-~·::rt::---~-·<- :-:.:·._ : > ~- ----~:: .. ·-·- -}t~:-- :~----·;~;_~\r~t-~·;{J;,~\--=-~ .. ;-t-~:.ittJ>-.:~~~:.~i~;;: ·;-~~tY.;;:_:~::~_. :. -_ 
-a_ at ·there, 'and .Mr;-'l!e1ms'·t\1rned··the· invet~l:!:gaHon•:over to 

Mr •. ·l\n. gleton a·nd ~:-;.-~~~~~~~--~}t:F->t:T -.-.:~ ·:·'! 9';:\·.:)~•;~~~;~Jff;~<)>:·.\~( 
:;: ,.-

Mr. Wallach. And you ~entbaclt to your redti~i ·assignment 

Mr. Scelso. I went back _to my regular asslq~nt •. 

Mr. Helms then privately thanked me very m~~h for what 

I had done, and stated he had the greatest confidence in n;c. 

Mr. Wallach. Did you ever have any contact with the 

or any members of the Warren Conunission yourself? 

Mr. Scelso. Yes, .I had many contacts with them duri1:·; 

this period. 

Mr. Johnston. If ! 1 m going to be redundant -- excuse rn~ 

for just a minute -- if you've answered this one when I was 

talking to the Senator, please tell me so, but when Mr. Anyl-~::.: 

spoke up and sai_d thiS should be carried on by the Soviet. 

Cl Staff. 

f-lr. Sct.!'lso . I said that. 

Mr. Jol1nston. You said that? 

Hr. Scelso. I suggested that the Soviet aspect? o£ .:..:· 

be gone over by_the Soviet Bloc Division . 

Mr. Johnston. I'm ~orry. I thought you said that 

I 

I 
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request. 

You see, with· th·~· ~eceipt of the FBI 

vast amount of information about oswald's activities. in the 

United States, including shooting at General Walker, the 

ballistics evidence, the opening u~ of all of his activities 

in the Soviet Union, thiS scope of the investigationwwas far 

gre~ter than I could handle from my position as ch.ief of thL; 

branch i:a the Western Hemisphere Oivision. I felt that I h~!::: 

very satisfactorily investigated the Mexican aspects of it, ,,; .. : 

handled all of the other "-'orldwide aspects of it in the time 

that we had had, being ignorant, as I was, of our attempts t:..1 

knee% off C3.stro, arid I \"as quite happy to get out of it. 

Vnc of the .reasons that t-!elms gave ane the case in tht:-

pl~cc Wdti that Angleton w~~ so clv~ •·r; -;;-,: f'Bt .:1nd then~ · .. ; · 

also initially the possibilit:_.' that the Fill wa.s in some w<:~.; 

derelict or involved or somct:--,inc; like that, and Angletory 

H.;!lEiS wonted someone to conduct the investigation who wu.s ::. 

in bod. with the Flli, and :i was not and ,\ngleton was • 

Mr. Wallach. What was the discussion that you talked a~. 
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2 by that 

3 Mr. Scelso. This was a theoretical possibility, In othc;;: 

4 words, we knew right off that the FBI had been in touch with 

6 Oswald because we got regular 'the FBI sent us copies of a;_ 

6 of their. reports on people that might b6. of interest to us, 

· 7 inclUding Oswald, and masses of' stuff. These reports had not 
...... 
r-. 

e come to my desk befcre the assassination, you see, or perhaps 

""~'" 9 they had because,..of·'coursa, we knew Oswald had been in ·Mexico. 

0 10 Maybe we did get it, but I know they never came across my dcsio. 

11 personally~ And we knew, of course, that an FBI special aye:,· . 

• , 
:_-, < • 12 was meeting Oswald at infrequent intervals to find out how 

• 
':l • • he was doing a·nd so on~ 

< 
~ • -~ 

14 Therefore, there was a possibility that in some way, sh-:. 
-o 

' 
r-... 15 or form, the FBI might have been derelict or culpable or 

16 something like that, and of course, we never developed anyth1:. · 

17 like that. 

18 Nr. \Vallach. Did you ever huve any discussions with .. u.·/:-. 

19 about why the facts you huve labeled as significant in th~l: 

20 
report when l:at.zer.!..iach show~d :r·uu the FDI ~cport, ,.,.ere ;~o...•v·:· 

' . 

21 brought to your attention at any earlier date? 

22 
Mr. ScelsO. I mentioned it to Helms, and I m<mtione~.~ 

23 
t-he r:,eeting, this clinaactic meetiny, and no one .comr!tente...; 

24 
it -because it was par tor the cciurse. 'l'he FBI could be 

25 
extremely clannish and protective of their own interest~, 

TOP SECRET 

Hlf 50955 



l , 
... 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

1:5 

14 

15 

16 

17 

18 

' 
19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

HW 5095.5 

wanted 

all of the facts before they would let anybody know anything. 

Mr. Wallach. You mentioned before that you .talked.to 

certain members of the :war~en·. Commission. ·:· 
.. ' . ·.·.~.·' .... -

Do you remember who ~hose were? 

Mr. Scelso. I recognize their names. They were lawyers. 

Mr. Wallach. Staff members. 

Mr. Scelso. Staff members. 

Mr. Wallach. Oo you remember the type of conversa~ions 

you had? I know you can't remember the specific conversation. 

Hr. Scelso. Ye!:i. \ole did not .?ass to them in writing at. 

that time the information that 

we had 

photosurveillnnce. we passed this word to them verbally. 

' 
Senutor Schweiker. Was there anything else that number c.:-), 

you had photo surveillance. Nas there anything else? 

i-tr. Scelso. We dicin't puss it in writing. iie told th•:: .. 

veri.Jal:.y. 

se:1at.or Schweil<~r. Was there ~nything like this that 'j'·. 

treateci i11 tl1at way that you can r~c&ll? 

:1r. Scelso. The ~atuce of ou~ in~imate liaison with t;~ 

Nexi..:.1r.s, we didn't put down in writintj. \'le told them all 

Vl.!rl..hllly so they had the .benefit of ito I was authorizetl L~· 
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2 security of the 

3 Fortunately, the interrogation of Silvia Duran carne out and 

II corroborated everything that was in. the telephone calls, I 
. : . :·. •,. <: ·.·.;:,{ ': .· ··:··f.. ··•:. . ·~· 

think, right down to the,ila~t nai~;> ;~· ~:>·~~t~'~;le to pass tL 

details of the interrogation then in writing, :·and· of course, 

? we showed them the transcriptions of the teleph~~e calls • 

~ 
B 

. . 
Mr. Wallach. Was there ever any discussion out at the 

I'V 

- 9 Agency about whether or not there was a Nicaraguan involvement 
• 
0. 10 in the plot to assassinate Presiderit Kennedy? 

~ ll Mr. Scelso. l don't recall any. 
~ , 
< 

.t 
• • • • < 

12 

lZJ incident, he being a Nicaraguan, obViously trying to pin 

Hr. v:allach. I mean especially after the Alvarado 

• 
0 14 blame on the Cubans. 
.;::; ----- -~-- -~-- ~-- -------- ---~- ---~ ----------

15 
....... 

16 

17 
I 

1s I 
" 0 
0 

~ 19 Hr. Y:dllach. Yu;.:. c.::o~entiu.lly S.J.i<! before that one of 

" d ,. 20 areas :h~= you did look into were C~w~ld's co11t~cts in ~c~: 

~ • s 21 City· • .i 
~ 22 

! 
~ 23 1-i.::-. ;.;all~ci1. 'r{:;.a~ ·..,.as your u:::derstanding as to '~ho '':: · 

• ! • 
~ • 

24 runnin ... ;. vmich agency was running the ir:vestigation in :<\exic-. .-

25 City with respect to fJs·..,.ald.' s activities? 
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4 
with the Mexican services on this. This was a departure from 

·._.,. -..... -

'I 

ortiJ.nary procedures •.. ~ l.t._. was worked out .by o~ .station down t.uc , _ _. 

by Winston Scott and:·~i~t~I comrades.·.· . :.; _ ... _ .,.., . 

. ~- ... -

Mr. Wallach. 

.. 
~<.,.:::~_;_·.;f_:/': 

Do y~~ know if Mr. Scott was rei;>orting to 
• ¥ • " 

._a...,._. 
8 

~assador Mahan? 

" Mr. Scelso. I am sure he was. 
"<:"" 9 

c 10 
Mr. Wallach. Did you ever have any conversations wit\1 

". Ambassador Mahan? 
ll 

J , 
< c • 12 

1-\r. Scclso. Did I have any? 

..):, • 
0 • < 13 

Mr. Wallach. Do you recall? 

• 0 Mr. Scelso. No.. I r.1et Ambassador Mahan on trips there, 
l4 

.::> but not on this case .. 
...... 15 

Senator Schweiker. Do you recall at one point the Ambass 
16 

dor at one point felt very strongly there was Cuban involvemen~? 
17 

Hr .. Scelso .. Oh, yes, very definitely .. It comes back to 
18 

" g 
~ 19 

me .. He felt that very, very definitely, and we got that in 

u 
ci 
< 20 

a. cnble ::rom i-1in Scott, I believe, in which he felt tt.e 

~ 

! 
" ~ 

21 

22 

runhassajor was certnin that this was th~ case. 

Senator: Schweiker. Did he have any basis oth~r than t:;...., 

i AlvaraGo incident, other than that that you camea::ross? 
~ 23 
~ • • 
~ 
• 

24 
Hr. Scelso. I think the Alvar.J.do incident was the main 

thing that got him started. 
25 
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seeri thi's paper, 

· I,_ forget; had yo• 

.that '11erit to the President of Mexi 

Mr. Scelso •. I have seen it_here today. 
.;.,·- · ... :- .··_· . :_~::-?:-.:~T-~_~'-·-\<... -. :· . ·:._ .... _ . -·-

Senator Schweilter~.·-> We came· •across this elsewhere is · ... 

· I ~~f&~~,~~;~~i~fhM1·;?;~,'--.~< / . ··· · 
.. :';,: ~ -"';.>: ':_:,::-.; .,_ : __ 

.Did the Cuban --Embassy furnish Oswald a place to stay L· 

Mexico city, the question is. It is reliably reported th~t 

9 Oswald did not know his address in Mexico City, buttthat 

the Cuban embassy did know his address in Nexico City. As 10 

11 recal~, that is actunlly on the phone convCrs~tion very 

12 clearly. We saw a transcript of it. Isn 1 t that unusual 

13 itself? Didn't that strike you? 

Mr. Scelso. As I recall it -- and you are triggerin·_. 

15 things off in.my memory which I haven 1 t thought about for 

16 
13 or 14 years, Oswald had known his address when he was ~~ 

17 
the Cuban embassy, and had tolQ them his address. By the t.-

18 
he got to the Soviet embassy he had forgotten it, and the 

·19 
Soviets got. it from the Cubans who hod written it down. 

20 
Senator Schweikc:-. There h'•:rc !:>..:>me allcgatio:1s o: 

21 
rel~tionship, Jim, that Oswalc! l1~d with Silvia Uuran. 

22 
Do you want to ,t-nrase tho t. question? 

23 
,....r. Johns ton. I Jo11it Know· if you recall during th0 

24 
that the Mexicans at least seemed to have information tha:.. 

25 
Oswald may have had some kind of a relationship with Silvii: 
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Senator Schweiker. A sexual relationship. 

Mr. Johnston. . And the .Dorticos and Armis telephone call, 

.... 
asked Duran about havlng sexuill relatio~s with Osw~ld. In 1967 

for some reason, Silvia Duran said publicly, or at least 

through a source, that she had had sexual relations with Oswal<; 

while he was there. 

Mr. Scelso. I draw a complEtte blank on.that. I certainly 

think I would remarnbcr if it had been alleged, or we had 

believed there was any substance to it . 

Senator Schweikera The other question or. the list W.J.s, .. :~ 

Oswald ever travel to Cuba from Mexico City? 

Do you know why thttt question might have been put on the 

list, and does that refresh your memory about any possible 

trip that Oswald made to Cuba? 

Y.tr. Scelsoo we we_.·· ld have asked the Nexicans that so 

that they •,..;oultl check. their records to !:iee if he h.:ttl gone 



;-.-

' ' < • 
0 • < 

' 

! 
;; 

2 Mr, Wallach. 

the tape& of Oswald's telephone-conversations? 

4 
Mr. Scelso. No. 

5 Mr. Wallach. Is it your belief that those tapes were 

6 
erased, or what happened to' those ·tape~? 

7 Mr. Scelso. I don't know what happened to it. 

8 Mr. Wallach. I just really have one. more question, 

9 
Did you have any contact yourself during this period with 

10 
anyone from the White House staff such as Bundy? 

..... ~. 

11 
Nr5 Scelso. No, I don't think I did. I have never fllt:L· 

.12 
McGeorge Bundy_ 

13 
Mr. h'allach. And did you ever have contact with McCone·! 

14 
Did ym, ever talk to McCone about the Kennedy assassination? 

Hr. Scelso.. i~o. 
15 

16 
Mr. Johnston. You mean during this whole time everythi;~c;· 

17 
went through Helms? 

Sr. Scelso. Yes. 
18 

19 
Nr. Johnston. Let me show you iJircctor Cable 8605·1 to 

20 

21 

221~====================~--------------------------r 
the Cubnna flight on November 

23 lr---------------~----~ 
going from Nexico City to Hdvana, was delayed from 1700 

24 
to 2200 hours awaiting an .important passenger who arrived ~lt: 

25 

TOP SECRET 



o-, 

·i~;::- co 
"~:;'" 

c 
'<:" 

c 
0 

-o 

• 

J , 
c • • 
D • < • 

~ 
0 
0 
0 
~ 

u 
0 

" • .. 
' : 
• 
" ! 
;; 

f 
~ 

~ 
• 

2 Mexican Cubana 

3 craft without going through Customs or Immigration, and travelec 

in the pilots cabin; to l!avima. ' 4 

7 Oh, I have -- I c~n't say whether I recall. it or not. 

B Mr. Johnston~ You did not originate this cable, right? 

Mr. Scelso. No. 

10 Mr. Johnston. And are you on distribution? 

11 Nr. Scelso. Yes 1 Chief, WH-3 is oh it in the middl4: th~1:c! 

l 
12 at the bottom. 

l 
13 Senator Schwd:iker. \Youldn 1 t this have had some 

14 significance in view of what we now know? 

15 Mr. Scelso. Yes, although I am not sure what significance 

16 it might have had. The ~1exicans were always -- the Cubans 

17 were always shooting people in and out of the country in str.uns 

18 ways. '!'he 11nk from Havana to Mexico City by air was at that 

19 time the only air connection that Cuba had to the Western 

20 
Hcrnisvhere. .;nd countless people 1 imi)Ort.ant foreigners, ne\;:: · 

' 
21 pupcr l:Jeople# Nexican government official!:>, went in and out 

22 through this way, and the Cubans often made attempts to cone•: .. 

23 
who they v.:e!.·e. h'c were watchiny them lU:e ·hawks and kept. 

24 
tabs on· the travel of A.:nericans, Europeans, Asiatics, and 

25 
so on to Cuba. 
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was the only 

Mr. · Scelso. 
· .. · ... ;·r.:· .. >_ ..... 

Well, he .was·n• t the only passenger.. 

Mr. Wallach.· :Well, I .. j;,s .. t wondered if there would be 

some significance in that fact·. 

Mr .. Scelso. Well, that signaled the arrival of somebod:,· 

12 who was important: enough to hold up a plane, and he came in ':):l 

13 a private planee Ofccourse, there is a gr~at deal of privutc 

1 4 plane travel around Mexico because the road network is so bad. 

15 Mr. Johnston. Butiit seems to me just vital, and I 

16 guess I asked who had action to folla·w up on this, to see if 

17 there was a follow-up. It seems the basic question you wou:.~ 

18 ask is where the twin-engi.ne aircraft came from, and that i;:; 

19 
certainly within U.S. Government capabilities to detcrmi~c 

20 
\-:here that aircraft came from, and I <l5k why that w.:tsn' t c.- .. 

21 
and who ~ad responsibility for following that. 

22 
Mro Scelso. Well, the ~~exico City station should :'1~\·"· 

23 
that.. \-lhether it was done -- what is the date of that c~~: .. ·' 

24 
Mr. Johnstone 30 ~ovember. 

25 
Mr. scelso. 30 november. h'hcther there was a follo••- -.. 
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don't an .. 

3 follow-up. 

4 Senator Schweiker, >_That would have meant what, the 

'1 
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25 

Chief of Station' thE,:-e?> ~.·;:,>. >: . . .. 

:. . ·:· .. : .. :. . . :·-:<- ::2~~·~::::/"). :;\~~:·{: ;'~~ ~·~~.ffi1·~~ . "~~j~ .~.:~.: 
· Mr:··Scelso.::o.·Yes,-· Mr,:·.soott;.-whci.~is .. now ·dead, I believe . 

. ::. 
,-. .; . . . . ·,. ~ 

Senator Schweiker. And of;course~ with Ambassador Mahan 

breathing down his. neck. 

Mr. Scelso.· Well, Mahan wouldn!t have been that cable. 

Senator Schweiker. But breathing down his neck about 

Cuban involvement, he would have been pretty 

Mr-.. Scelso. I thin~ that by that tin1c, 

Ambassador Nahan no longer placed much 

Senator Schweiker a By the 30th? 

~tr. Scelso. I think so, yes. 

scnsiti~c to t~i:; ., 

we, N~>aco and 

Senator Schweiker. When the FBI guy came bad~e Well, r 

thought the polygraph didn't occur until the first week. of 

December~ 

~~. Johnston. I think that's right. 

svna~or Schweiker. I think the Fi3I guy Hent dow:J. thcr..:-

around the 30th and came back ilround the lst or second, .:1nu 

the polysrttph I think -was taken a few days after that, w!1i..::il 

means that he was st.ill pretty 

M.r. Johnston. Let me ask you a second strange movemc.:n:.. 

that ·has concerned us is that a man by the name of Gilberta 
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you were involved -- basically the story 

is that Lopez crossed the 

bordei from Texas into Me~ico on November 2Jrd, 1963, the 

border having been closed the afternoon of the 22nd, that he 

arrived in Mexico City on November 25th, and departed as the 

only passenger on a. late evening flight to Havana, and that 

he loo,ked, "'suspicious" accorJi:.·; 

to the cable. 

tie do know that CIA chec~ed passport records here, found 

that he was traveling on an invalid pas::oport, that he had l•.-11 

Cuba in 1960, had been born .lnd .r~"lisod i11 CUba, although llc · . ..,.,' 

allegedly an rl ... tnerican citizen; and had s~ent some time i:l ti\1:. 

country before going back to Cuba, a young man with no 

particular background. 

Do you have any knowledge o£ 

Senator Schweiker. h'e also know .::t little bit a.bou~ hi;, 

travels in ;-1iar.1i. 

Mr. Johnston. That Kas developed l..lt~r, .::tfter'"'he 1'...!:::. 

Cilberto LoiJcz? 

:-tr. Scelso . I h.:.tvc ao :·(!Collcctior.. 

Se11ator 5cllweikcr. ~ill i1i1~ i11 on ~~l~ rest. 

Hr. Jonnston. Subse(.;.uently the FBI i!l it:s irwestiyc.::i·.). 

determined that he was living in Tampu, Florida, and was ,::.,;_ 

TOP SECRET 

! 
i 
i 
I 
1 



i 
! 
J 

y 
~,-.. 

... •. 
;·· 

;.\' ,. 

"'-. 
e 
~ 

c:. 
~ 

J , 
< • c • 
0 • < • 

a 
-c 

r-. 

8 
~ 
.; 
ci 
i • • < 
5 
i 
• .,; 

! • 

• j; 
• 
2 
• 

1 

2 

3 

4 

5 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

15 

16 

17 

18 

19. 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

awaiting an important phone call from Cuba which was supposed 

to tell him whether he could return or not, and at least until 

5:00 p.m. that day, tbe ~hone call had not gotten there. 

President Kennedy was in Tampa on tne 18th of November.· on. 

the 20th of November, Lopez applied for and received an entry 

visa or entry permit into Mexico, and then we next have him J 

crossing the border at Nuevo Laredo on November 23rd, apparentlt, 

although there is no border crossing record, but they assume 1 
I 

he crossed there, and I think those later facts about him wc1 

probably availQble to Rocca but not to you. 

A subsequent report by Mexican iJOlice authorities wa~ 

that Lopez was somehow involved in the assassination. 

Nr. Scelso. Well, 'they would pick. up things like that~ 

There was a tremendous flow of people back and forth to Cuba 

during this era, you see, conStantly, any nwnber of Cuban 

re;'ugees wanting to go back to CubCI., enormous traffic across 

tile 1-iexican border. 

Senator Schweiker. we also got a report that he's living 

the .Li fc oi Hiley in cuo.:t, riot aoir.s ve.r:f much work thtn·e, 

;.tr. Johnston. Our last report h.: was pl<Jyi;.g dominoes. 

Senator Schw~iker. Literally . 

,,:r. h'a.llach. I have one point I would like to go into, 

and I realize this is, this infont,ation came to ~nether •. tc:J~n.:.:: 

attent:,ion way after you left this _L1 1967, bl.lt I want to as,: 
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In essence, another Aqency was told that a group of Cuban 

refugees had been sent by Bobby Kennedy to Havana for the purpo'~ 

of overthrowing Castro, and subsequently killing Castro in 

1963·, that all the members of that group had been captured, 

they were tortured, And·· confesSed~- ··etc .. ,_ and cas·t:rO,:-~_:·iri · 

retaliation, sent a team of assassins over here to this 

country and that the other agency was informed, and this was 

never verified that ·indeed two of these assassins, or indeed 

assassins or labeled assassins were living in New Jersey. 

No¥.·, at any time while you wert! iilvolve<.l in this,_ do you 

recall whether or nat it was checked ,,,.h0ther Cubans, _,;~ 

unusual about any Cubans that had cor.:~ iHto the c!ountr.-"""~ 

checks run throgyL WAVE to see if there w.;,s. any information 

that possibly an assassin would have been sent into the U.S.? 

Hr~ Scelso. Well, from the Fill and from our NAVE 

station there was a constant flow of reports about the 

activities of Cubans in the United Sta~es. I don't recall 

.anything on this group that you mentio:1cd~ 

:·tr. ~'ialla.ch. Do you rec.J.ll ht:al."in;J anything- generally 

a gro'..l~ of Cuban refugees bcinl:i cn~:.u.:·ed in th0. spring of 

1 G J ond being tortured and cocfessi:1:; ·th.J.t Bobby Kennedy h.:; ... 

l.1W1chcd that boat i:i essence? 

:>1r. Scelso. I don't recall that.. 

Hr. h'ullach. Whether or not tha~'s 'truet I'm not s.:si·.i;,.: 
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1 Mr. Scelso. I do recall that our groups of agents 

2 infiltrated into Cuba were being captured all of the time, <>n<: 

that Castro, as I recall, alleged that th0y were sent in to 

4 kill him, but that Bobby Kennedy was connected with it, that 

0 the Cubans alleged this, I don't know. 

6 Mr. Wallach. I don't have anything further. 

7 Mr. Johnston_ I've just 90ne one more major point that 1 

..0-. a want to ask you about, and that is, a.fter your testimony 

co 
-.::- 9 today and what we have discussed, to go back to your recollec-

c 10 tion_of whether you dealt with 
L--.--' or who in SAS 

'Q" 11 you da&lt withf SAS being the Cuban tdsk force? 

" • • 
. 1: 

• • • • • 

12 l-tr. Scclso. Nost of my rclatiow.;hips wltll the Cuban 

13 desk were conducted by members of my staff, not by rne 

• 
0 14 personally. 

..0 
15 Mr. Johnston. Would you name the people on your staff ,.... 
16 

to the best of your recollection? 

1? Nr. Scelso. AT that time? 

18 
11r. Johnscm1~ Yes. i'~ow, this is o:-; \Vl:-3. In other 

" Q 
Q 
0 
~ 

19 

" 0 
i 20 

M~. Sc0lso. Yes. 

• 
" < 
E 

i 
..; 
.,; 

21 
force, or w,Jrk.i:t(::f on the .i<":.'nnedy_ uss<.~ssincttion, .:tnd w.: ran 

22 
our ..::ouHtry work on the side . 

! , 
} 

~ 
0 24 
• 

25 
!s she still with the Agency? 
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Mr. Scelso. know.· 

and I think she was mentioned in Agee's book, along with a 

lot of other people. She was an extremely gifted woman who 

handled all of our name tracing. It was. to her work that the 

Agency thank's the fact·that when Oswald did appear back in 

September or October in our cables, this ~nformation,.was 

promply disseminated in a routine fashion to other government 

agenciese She is the one who handled all of the name traces 

and brought things to my attention. 

i·lr. Wallach. Oo you recall being informed that some of 

os· ... ·.1.lU' s letter had been intercepted, or letters to and fror.1 

oswald and his wife Harilla b:,.· t.h~ f!t.:l.il opcniny operation :.h.::. 

we now know the CIA was conducting ,___ ____ _, 
Mr. Scelso. I recall beir.g informeU. that letters ha.:: 

b~en intercepted 1 anri 1 learned frena Mr. -- it ,__ ___ __J 

lllay have been in .conn~ction \Vi th this investigation or soi:~(:; 

i:1vcstiyation -- ti1c.t mail :o and from the 5oviet Union, :;r 

to .H:d frmr. t:ne Uni t<O!d St.::Ate.; was being intercepted, anu 

!13ve seen i11tercepts, but 1 never knew that this intercep~ 

;Jl~cc in the territo~ial USA, 
.__ __ ___j 

anyplace e 1 !:i•~, 

' 1 .1~sumetl .that it. took pl.:~.:u in .t::ur<.>iJCJ.;l .;~pitals like i:'d:· 

tnat any of c~wulU's mdil --

Hr. Sccis..:;. I se~.!m to recall th.:.tt some of these t:~.l ,·r . .:' 
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1 were available and • 2 Mr. Johnston. And for me I just want to clarify the 

significance of that point, and that is that you had or you w~r, 

4 privy to something that was at that time as sensitive as the 

6 mail operation. 

Mr. Scelso. Yes. I was specifically -~ you had to be 

7 specially· briefed on it. 

o- 8 ~~- Johnston. But yoU were not privy to the assassination 

m 
9 plots. 

"C:" 

0 10 Mr. Sce.lsoe No. 

"<r 11 Senator Schweiker. Well, we ~ant to thank you very :':'!u<.·:~. 

J 
> 
< • 12 You have certainly lJeen ver:z- straiglitforwil.rd and very coope:-:t-

tt • 
0 • • • 

13 tive. 

0 14 i·1r. Scelso. I \o!Ould like to add something if I may. 

..0 15 Senator. 

"' 16 Senator Schweiker. Sure_ 

17 Mr. Scelso. I would like to give you a typical exa:n;.:.•.;.t: 

18 you may have heard this story before. Please stop me ii ~·,r: 

" c c c • 19 
do -- of how Agency officers like myself and others --

.; 
ci 
i 20 
0 • ' i 21 

:·Jr. Scelso. Any way you want it. 

• • 
"' 22 

Se:wtor Sci~>·Jciker. It is up to you . 

! 
;; 23 
= • ~ 
c 

• 
24 

25 
h~lve heard this from Mro Phillips because he was a witnc.:::;;;; :.u 
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1 it that time, my 

because of my outstanding expanded until l 

had the entire Caribbean, eXcept for Cuba, thrown into my 

4 branch. It was the l~rgest geographical branch in the Agency. 

5 Because of the landing of the American troops and so on, we 

6 set up a war room adjAcent to our communications center, and 

7 we had our own teletypes and we had charta on the wall, and 

8 were sitting aroUnd there. And you 

9 

10 

ll 

12 

13 chance, some military nuts started a revolution 

14 prematurely because of petty grievances, and these Communist.:; 

15 came out of the woodwork. and took over the revolution. 'l'hey 

16 just came out of their hiding places and took everything eve::: 

17 
and had everything oryanizedl and it was a very danyerous 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 
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l came into four or five 

2 other people who had been on our fee·t for days and days and 

days, were reeling around in a groggy state, and we showed him 

4 

6 

7 

o- 8 

e-
9 

-:::-
c loiiL-------------------------------------------r 
"' 11 And fo.c· the second time that day, !lelms stepped between 

J 
> 
< • 12 me and Raborn with his back to me SQ 1 woulU:1'.t be .:lUle to 

~ 
• • • < • 

13 say what I was about to say, clnd l{aborn was a very positive 

c 14 fellow, so he lefto 

-c 
15 

r..... 
16 

17 

18 
n 
0 
0 

~ 19 

" ci 
i 20 
0 • < 
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4 And that would have been my reaction if I had been mixed 

5 up in this Castro business. 

Senator Schweiker. Well, we certainly apprecia_te knowin<J 

7 this, and it is very helpful to us to get a balanced 

--;; 8 of the situation. 

c-
"'!" 

9 But you really have been most helpful to us. 1 think in 

0 10 terws of what you had available to you at the time. You h.J•.;c 

"'!" 11 shell as much light as anybody on exact;.ly ·what 'did happcr . ..~:· .. : 

' , < • 

·~ 
• • • < 

12 how it -happened, and what happenc.J, and we certctinly appreci.:.:,.,. 

it very mucb • 

• 
0 14 And thank you fo.r coming in. 

~ 
15 Hr. Wallach. \>Je have: a couple of more questions. 

" 16 (Discussion off the recordo} 

17 {Senator Schweiker left the heariny room.) 

18 1'-lr. Johnston. We have just a couple of more que!:it..ion~, 

" 0 
0 
0 
~ 19 and incidentally, you hsvc .l ri.':.;ht not to continue you1· 
.; 
ci 

' 20 
' '!:CSLi1o1ony i:1 t~e absence of a ~ic:.~l:.:..vr. 

0 .. 
' 5 • 21 ,'lr. Scelso. I will waivf:: t:h.J.t:. 

w .. 22 i·'··. John5 c.or;. I am yuin·.;; to yivc JOU off the.! roJcord c.;;-;..' 

! 
~ 23 name oi the case.: officer who ;r;ct 'Hit.h ,\:·:LASH on !~ovenWer 22l~·., 

• • ~ 
0 

• 
24 and i..tSk let's go off the r~cord. 

25 {UiscusSion off the r~cord.) 
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1 • ~ 
I 2 
! 

Mr. 

Was that case officer involved in your investigation? 

~ 3 
f 

Mr. Scelso. I cannot answer the question because this 

4 name, ~hile it means something to me, does not give me a 

6 picture of anybody, and have you ever seen the man? 

6 Mr. Johnston. Yes. 

7 Mr. Scelao, And as 1 recall 

~· rta 
~ 

~9 ~ 
€? (J 10 

~ 

~ 
11 .,_ 

" , 
< ........ 12 

~ 
• • \j • • 13 < 0 • co a 14 

~ 

~ ,...,.... 15 

(Discussion off the record.) 

.Hr. Scelsoe I can say that I know absolutely nothing~ ile 

may have been involved in the field in some way. 

Hr. Johnston~ At least you did not talk to him in 

connection with your investigatiO!l • 

Nr. Scelso. No . 

Nr. Johnston. And his na111c never came up as a CIA 

officer who might hav~ knowledge. 

16 Mr. Scelso. Not to my recollection. I would be prctt/ 

17 sure. 

18 :·!r. Joi1.n!::i con. Oi~ay. 

g 
0 19 • 

:\!1:. o·Jallach. Di .. ! you know du,·i:lSt the courst..! cf y0cr 

u 
0 
i 20 
' • ' ~ 21 
• 

~o;;1:ccs .... ·ithin the Cuban ~:ovenll:lt.:n.t OJ.- within Cub<in iutel i. ~ ...... · 

- I 
w 22 .; 

! 
;;; 23 

• ~ 
0 24 
• 

25 
mel there. 1 knew a lot u.buut i't l.J.ter when 1 .tas ins}'ect;j: 
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and qoing 

Cuban operations were opened up to us~later on. 

Mr. Wallach. Let me ask you whether or not at any time 

after you left that assiqnrnent, handling the investigation for 

the CIA, you had any contact at all with the investiqation 
~. 

again? 

Hr. Ocelso. Yes. F'rom time to timt: M.r ~ Rocca would 

call me. and I .... ·auld go down and talk to him, and we would 

kick around a couple of things, especially when this State's 

Attorney down in ~ew qrleans --

Mr. Johnston. Jim Garrison? 

Mr. Scelso. Ji.m Garrison started his convulsions. h'e 

talked about things. 

Rocca seemed to be convincec t~1ut in the early days •:-:-

the investigation ... ·hen x· waS runr.in9 it, a <Jreat deal of 

Orleans that v1e:r0 mi:.-ed UlJ i:1 -c;~~..: ... 11 t"i:;Q:o uccu~."ltions, :! ... 

ti~c bald-headed !lilot who died ::jsc~riously, and so on, :: .. 

ever come UlJ in the iuv~stig"-tion ..t~ lone; .J.S l was handl ~; 
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l Mr. Wallach. Were you ever present at a meeting attended 

2 by President Johnson and Mr. Helms? 

Mr. Scelso~ Never. I've never been in Mr. Johnson's 

4 presence. 

5 Mr. Wallach. Did you ever hear of an occasion on which 

6 Mr. Johnson or President Johnson chewed out Hr. Helms? 

7 Mr. Scelso. No. I know Mr. Helms ·had oome very tense 

....:--- a meetin'gs in the White House. I have heard him talk about then: 

C" 
9 ~n the telephone in my presence, but I have never heard anythi:o .. j 

"" c 10 I specific. . 
; 

"" ll Mr. Wullach. More specifically l diU You ever i1ear an·1• 

J , 
' • 12 discussion as to whether the Pro:.1sident was annoj-•cd :n: He. 

c • • • 
' 

Helms for not telling him about assassinuLiot1 plots? 

• 
c l4 l·~r. Scelso. No, I never heard anything about chat. 

.a 
15 Mr. Wallach. Did you have any contact on a continui:1:: 

I'-
16 ·basis in your regular capacity with anyone at your level .:~.:. 

l7 the nn, or was that all handled through liaison? 

lB Nr. Scelso. r\lmo~t all handled entirely b~· t!1~ li.J.i~:'. · 

g 
~ 19 I had telephone cont.act:.s with the nH from time to tim2. 

u 
ci 
i 20 ;-!!.". i-i.:Jll.Jch. U.Jvc yuu eve~: :·.·.:.:t::-1 ~i)~ nau,c.· ?:-tomas :·.,. 
• r 
~ • 21 ti1..1t.: is 3. professor a:..lt:. in Colur.ado wf.v m:;::;terio"...l:5!.j-" c:~~~~i 

• 
" 22 in l~IJ7? 

! 
" • • ~ 
• 

24 :·ir. ~-l~tll<Jc:J_I • 

0 25 00 JVU? 
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1 Mr. Scelso. No. • 2 Mr. Johnston. I don't have any more questions. 

3 l want to thank you very much for coming back for this. 

4 Mr. Scelso. Well, you k10ow, I don't do anything anyway, 

6 and I'm very glad to come back. 

6 l am very, very dismayed and shocked in the Agency's 

7 involvement in some of these activities, it is so reprehensiUlt..' 

tn\.Jio 8 and unforgivable. 

'=" 
9 (Whereupon, at 12:42 o'clOck p.m., the interview in th~ -' 

c 10 above-entitled matter was concluded.) 
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